
معاون وزیر راه و شهرسازی:

۲۰ درصد مساحت بافت های ناکارآمد در برنامه هفتم 
توسعه باید کاهش یابد

خریدار  معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره 
به برنامه هفتم توســعه، گفت: طبق برنامه هفتم 
توســعه، ســالیانه باید چهار درصد از مساحت 
بافت هــای ناکارآمد شــهری کاهــش یابد و در 
نهایت ۲۰ درصد از این بافت هــا در طول برنامه 

بازآفرینی می شوند.
عبدالرضا گلپایگانی اظهار داشــت: فرسودگی 
بافت هــا نمی تواند تنها با نوســازی حل شــود 
و تــاش داریم تــا بــا همراهی کارشناســان و 
صاحبنظران چرخه فرســودگی را کاهش داده و 

کیفیت زندگی در بافت ها را ارتقا دهیم.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران تاکید 
کرد: در این دوره، بازآفرینی شهری باید به عنوان 
یک فرآیند جامع، مشــارکتی و بلندمدت دیده 
شــود و نباید آن را فقط به پروژه نوسازی محدود 

کرد.
وی خاطرنشــان کرد: با دیــدگاه جدید تاش 
می شــود تا بافت های شــهری در مشــارکت با 
شهروندان و مدیریت شهری از چرخه فرسودگی 
خارج شــوند و این راهبردها در حــوزه کیفیت 
بخشی به زندگی شــهروندان با تامین سرانه ها و 
همچنین افزایش شانیت و ارتقای حس محله ای 

ایجاد خواهد شد.
گلپایگانــی بیان داشــت: در ایــن دوره تاش 
خواهد شد که در جریان نوســازی به معماری و 
شهرسازی متناســب با فرهنگ ایرانی و اسامی 
توجه ویژه ای صورت بگیرد و بــه بهانه تغییرات 
کالبدی صرف به تولید فضای بی کیفیت منتهی 

نشود.
وی افــزود: تخریب و نوســازی کالبــدی تنها 
بخشی از راه حل هاست و در بســیاری از مواقع، 
مقاوم سازی و بهســازی محله ها، بدون تغییر در 
ســاختار اجتماعی آن ها، از اولویت های شرکت 

است.

تأمین مسکن در کنار ارتقای
 کیفیت زندگی

مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
درباره برنامه های شرکت برای تأمین مسکن در 
بافت های ناکارآمد، اظهار داشت: یکی از اهداف 
کلیدی شرکت، تأمین مسکن مقاوم و باکیفیت 

در کنار ارتقای کیفیت زندگی شهروندان است.
به گفتــه وی، در فرآینــد بازآفرینــی، عاوه بر 
بهبود کالبدی محله ها، تأمین مسکن مناسب و 
ایمن برای ساکنان نیز در دســتور کار قرار دارد. 
به عبارت دیگر، تأمین مســکن به عنوان بخش 
جدایی ناپذیــر از فرآیند بازآفرینی شــهری، در 
کنار ارتقای سرانه های خدماتی و بهبود شرایط 

اجتماعی محله ها، پیگیری خواهد شد.

نظام نامه و رویکرد جدید 
در بازآفرینی شهری

گلپایگانی همچنین از تدوین نظام نامه ای برای 
»خروج از بافت هــای ناکارآمد« خبر داد و گفت: 
محله هایی که سرانه های خدماتی لازم را دریافت 
کرده و به سطح سرانه های شهر مادر خود دست 
یافته اند و از نظر کالبــدی بهبود یافته اند، به طور 
رســمی از فهرســت بافت های ناکارآمد خارج 
می شوند. این اقدام هدفمند در کنار حفظ هویت 
و ساختار اجتماعی محله ها، به نوسازی و ارتقای 
کیفیت زندگی ساکنان کمک می کند و در برنامه 
اســت که اینکار انجام و جشــن خروج بخشی از 

محات از بافت های ناکارآمد برگزار شود.

حفظ ساختار اجتماعی و ارتقای حس 
تعلق محله ای

وی با تاکید بر اینکه در فرآیند بازآفرینی شهری، 
حفظ ساختار اجتماعی محله ها از اهمیت بالایی 
برخوردار است، توضیح داد: افت شانیت محله ها، 
اولین گام در فرسودگی اســت و به همین دلیل، 
افزایش حــس تعلق محلــه ای و ارتقای هویت و 
بالندگی محله ها از طریق بهبود زیرســاخت ها، 
ایجاد فضاهای همگانی مناسب و احیای بناهای 
تاریخی، نقشــی کلیدی در کاهش فرسودگی و 
ناکارآمدی دارد که در این دوره تاکید بازآفرینی 

شهری بر انجام آنهاست.
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین بر اهمیت 
مشــارکت مردم در فرآیند بازآفرینی تأکید کرد 
و گفت: در ایــن دوره، نگاه بــه بازآفرینی صرفاً 

به عنوان پــروژه ای از بالا به پایین نیســت. بلکه 
همراهی شــهروندان با برنامه هــای بازآفرینی 
و ایجاد مشــوق برای آنها، به ویــژه در محله های 
هدف، مورد تاکید اســت. به ایــن نحو در تاش 
هستیم تا مردم احساس مســئولیت کنند و در 

بهبود شرایط خود سهیم باشند.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
همچنین بر همکاری نهادهای شهری و حمایتی 
مانند شــهرداری ها، شــوراهای شــهر، ادارات 
میراث فرهنگی، ســازمان بهزیســتی و کمیته 
امداد در این دوره تاکید کرد و یادآور شــد: سند 
توانمندســازی بافت های ناکارآمد که در ســال 
۱۴۰۲ تصویب شده، چارچوب اقدام مشترک را 

برای این نهادها فراهم کرده است.

بوشهر، یزد و کاشان، نمونه های موفق 
بازآفرینی شهری

وی به نمونه های موفق از نوســازی و بازآفرینی 
شهری در بوشــهر، یزد و کاشان اشــاره و تاکید 
کرد: احیای بناهای تاریخی، نه تنها به بازســازی 
کالبدی، بلکه به تقویت حــس هویت محله ها و 

افزایش مشارکت ساکنان کمک کرده است.

خروج محلات از وضعیت ناکارآمدی
گلپایگانی در پایان خاطرنشــان کرد که شرکت 
بازآفرینی شــهری ایران به دنبال ایجاد جشــن 
خروج از محات ناکارآمد اســت، بــه این معنا 
که محله هایــی که ســرانه های خدماتی لازم را 
دریافت کرده و از نظر کالبدی و اجتماعی بهبود 
یافته اند، از فهرســت بافت های ناکارآمد خارج 

می شوند.
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 رهبر معظم انقلاب اسلامی:
 راهپیمایی ۲۲ بهمن پیام اتحاد ملت ایران 

به تهدیدهای احمقانه دشمن بود

سخنگوی دولت:
 برای دولت نمی ارزد که خودش سکه و دلار

را گران کند

رئیس انجمن انبوه سازان:
تولید مسکن نصف شد

وزیر نفت:
 خاموشی برخی نقاط تهران

 به دلیل کمبود سوخت نبوده است
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بخشنامه تحریمی ترامپ، تیری به پنجره نیمه باز 
دیپلماسی با ایران

عبدالرضا فرجی راد، کارشناس مســائل بین المللی برخاف انتظار و چراغ سبزهای 
دونالد ترامپ در کارزار انتخاباتی درباره تعامل با جمهوری اسامی ایران، در ساعاتی قبل از 
مذاکره با نخست وزیر اسرائیل، او به طور ناگهانی یک بخشــنامه یا یادداشت اجرایی را امضا 

کرد که بر اساس آن قرار است تحریم های سختی علیه دولت و ملت ایران اعمال شود. 

یادداشت

خ ارز نقش مافیا در نوسان نر
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تحریم

مدیرعامل اسبق راه آهن ایران، گفت: تکمیل خط 
ریلی شلمچه - بصره به توســعه ترانزیت و اتصال 
ایران بــه بازارهای مدیترانه کمــک می کند، اما 
همکاری عراق برای پیشــبرد این پروژه ضروری 

است.
 در ســال های اخیر حجم تجارت ایران و عراق به 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار و تبادل زائر و گردشــگر 
نیز به حدود ســالانه ۹ میلیون نفر رسیده است، 
همچنین عــراق در ســال گذشــته، چهارمین 
شــریک تجاری و دومین مقصد صادراتی ایران 

بود.
بر همین اســاس، عــدم توجه بــه ظرفیت های 
راهبردی بلندمدت اقتصادی، فرصت های تقویت 
پیوند تجاری بین ایران و عــراق را محدود کرده 
است، یک مشــکل مهم در توسعه مبادلات ایران 
و عراق فقدان زیرســاخت های ارتباطی مناسب 
به خصوص در حوزه مســیر ریلی میان دو کشور 
بوده اســت. کارشناســان معتقدند در حالی که 
کشوری مانند ترکیه توانســته به پلی میان عراق 

و اروپا تبدیل شود.

ایران نیز باید تــاش مضاعفی را بــرای افزایش 
زیرساخت ترمینال های صادرات ریلی و جاده ای 
به عراق اختصاص دهــد، از جمله اقدامات مهمی 
که برای رفع نواقص مذکور در دولت ســیزدهم 
انجام شد پروژه اتصال راه آهن شلمچه - بصره بود 
که به نظر می رسد تکمیل این خط ریلی در دولت 

چهاردهم الزامی است.
گفتنی اســت، پــروژه ریلی شــلمچه - بصره از 
حدود ۴۰ سال گذشــته طراحی شده و عملیات 
اجرایی آن نیز از حدود ۲۰ ســال پیش آغاز شد، 
اما با وجود برخی چالش ها و موانع این طرح مهم 
تا دولت ســیزدهم بر زمین مانــد. تکمیل و بهره 
برداری از خط ریلی ریلی شلمچه - بصره به معنی 
توسعه روابط، ترانزیت مسافر و کالا میان ایران و 

عراق است.
اتصــال ریلی شــلمچه - بصــره دارای آثار مهم 
و راهبــردی اســت، ظرفیت جابجایی ســالانه 
۳ میلیون نفــر زائر، کمک به تحقــق تجارت ۳۰ 
میلیارد یورویی بیــن ایران و عــراق، کاهش بار 
ترافیکی جاده ها، صرفه جویی در میزان سوخت و 

کاهش تصادفات، فراهم کردن امکان اتصال خط 
آهن ایران به ســوریه و لبنان، اتصال کریدورهای 
بین المللی از طریق ایران به دریای مدیترانه و در 
نهایت دسترسی ایران به بازار کشورهای عربی و 

سواحل مدیترانه از جمله این آثار است.
همچنین اتصال خط آهن شلمچه - بصره شبکه 
راه آهن ایران را از طریق عراق به راه آهن ســوریه 
و اردن متصل خواهد کــرد، چنین امری عاوه بر 
کارکردهای تجاری می توانــد در خدمت اهداف 
راهبردی و ژئوپولتیک قرار گیرد. در واقع متصل 
شدن شــبکه راه آهن ایران به خط آهن عراق گام 
نخست در جهت دسترســی به دریای مدیترانه 
بشــمار می رود.در همین راستا، محسن پور سید 
آقایی مدیرعامل اسبق راه آهن جمهوری اسامی 
ایران در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه طرف 
عراقی جدیتی برای تکمیل پروژه ریلی شــلمچه 
- بصره ندارد، اظهار کرد: اگر خط ریلی شلمچه - 
بصره تکمیل شود، بسیار حائز اهمیت خواهد بود، 
زیرا خطوط ریلی ایــران می تواند به خطوط ریلی 

عراق متصل شود.

وی اتصال راه آهن ایران به عراق اتصال ریل ایران به مدیترانه در گر

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری قیامدشت در نظر دارد پروژه های مشروح ذیل را به استناد آیین نامه مالی شهرداری ها از طریق مناقصه به شرکت های حقوقی 

واجد الشرایط واگذار نماید . 

لذا از متقاضیان و اشــخاص حقوقی واجدالشرایط که دارای شرکت مرتبط با موضوعات فوق می باشند، بدینوســیله دعوت بعمل می آید جهت شرکت در 
مناقصه مذکور مطابق شرح ذیل اقدام نمایند:

1- نحوه دریافت اسناد مناقصه: از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
2- آخرین مهلت ارسال و تحویل پیشنهادات و پاکات اســناد مناقصه: به صورت الکترونیکی طبق تاریخ مندرج در سامانه ستاد بارگذاری شود و پاکت الف 
حاوی )تضمین سپرده شرکت در مناقصه( تا پایان وقت اداری روز قبل از بازگشــایی به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری واقع در بزرگراه امام رضا)ع( 

شهر قیامدشت-بلوار آزادی تقاطع-بلوار امام خمینی)ره( تحویل شود.
3- زمان و محل بازگشایی پاکات اسناد مناقصه: مطابق تاریخ و ساعت مندرج در سامانه ستاد در دفتر شهردار واقع در شهرداری قیامدشت می باشد.

4- سپرده نفرات دوم و سوم پس از تنظیم قرارداد با برنده اول مسترد خواهد شد.
5- ارائه گواهی از سازمان برنامه و بودجه )راه وراه آهن و باند فرودگاه( الزامی میباشد و در صورت عدم ارائه پاکت پیشنهاد قیمت بازگشایی نخواهد گردید .

6- داشتن رزومه کافی در خصوص پروژه فوق الزامی میباشد .
7- شهرداري در رد یا قبول هریك یا کلیه پیشنهادات مختار است. 

8-به پیشنهادات فاقد مدارک معتبر شرکت و اساسنامه و .... ترتیب اثر داده نخواهد شد.
9- هزینه درج آگهي و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

10- سایر اطلاعات و جزئیات در متن اسناد مناقصه در سامانه ستاد موجود می باشــد و جهت اطلاعات بیشتر با شماره تماس 33590072-021 داخلی 111 
    حسین ترکاشوند،   شهردار قیامدشت تماس حاصل فرمائید.            

                                                                                     
 عمومی  آگهی مناقصه

 واجد الشرایط حقوقی  به شرکت های    از طریق مناقصهبه استناد آیین نامه مالی شهرداری ها  مشروح ذیل را    های   در نظر دارد پروژهشهرداری قیامدشت  
 .   واگذار نماید
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نوبت دوم



سخنگوی دولت:

برای دولت نمی ارزد که خودش سکه و دلار را گران کند

 رهبر معظم انقلاب اسلامی:

راهپیمایی ۲۲ بهمن پیام اتحاد ملت ایران به تهدیدهای احمقانه دشمن بود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rپنجشنبه      ۲5  بهمن 1403    شماره 1805

 بخشنامه تحریمی ترامپ، تیری به پنجره 
نیمه باز دیپلماسی با ایران

عبدالرضا فرجی راد، کارشناس مسائل بین المللی برخاف انتظار و 
چراغ سبزهای دونالد ترامپ در کارزار انتخاباتی درباره تعامل با جمهوری 
اسامی ایران، در ســاعاتی قبل از مذاکره با نخست وزیر اسرائیل، او به طور 
ناگهانی یک بخشنامه یا یادداشت اجرایی را امضا کرد که بر اساس آن قرار 
است تحریم های سختی علیه دولت و ملت ایران اعمال شود. این تحریم ها 
شامل کاهش صدور نفت ایران به حد صفر و محدودیت هایی بر ساح های 

متعارف بود که برای ایرانیان و جهان بسیار غیرمنتظره بود.
از زمان حضور ترامپ در کاخ سفید، به رغم تمایات برخی مسئولان ایرانی 
برای گفتگو با آمریکا، سکوت ترامپ و اطرافیانش کمی تعجب برانگیز بود. 
به نظر می رسد که بعد از امضای این بخشــنامه تحریمی، مشخص شد که 
تأخیر رئیس جمهور آمریکا در اظهار نظر درباره گفتگو با ایران بی ارتباط با 
این یادداشــت نبوده و جمع آوری اطاعات و تنظیم آن به زمان نیاز داشته 

است که این سکوت را به همراه داشته است.
هرچند ترامپ اعام کــرد که این یادداشــت اجرایی را بــا بی میلی امضا 
می کند و ابراز امیدواری کرد کــه با گفتگو با جمهوری اســامی ایران به 
مرحله اجرا نرسد، اما واقعیت این است که او در کام و عمل از یک سیاست 
دوگانه استفاده کرد. این روش باعث می شود که هر کشوری نتواند اعتماد 
اولیه لازم برای ورود به گفتگو با ترامپ یا دولــت آمریکا را پیدا کند. به ویژه 
اینکه بعد از دستور اجرای این تحریم های سخت، در توییتی اعام کرد که 
حاضر اســت با همتای ایرانی خود گفتگو تلفنی داشته باشد و برایش فرقی 
نمی کند که تماس از سوی طرف ایرانی باشد یا اینکه خودش تماس را آغاز 

کند.
ترامپ پس از اتمــام دور اول ریاســت جمهوری اش، در زمان هایی به طور 
مســتقیم و غیرمســتقیم برخی از همکاران خود، مانند بولتون و پمپئو، را 
تندرو و جنگ طلب خوانده بود؛ اما به نظر می رسید که با توجه به شعارهای 
انتخاباتی اش، این بار تحت تأثیر افراد تندرو ماننــد روبیو، وزیر خارجه، و 
وزیر دفاع و مشاور امنیت ملی قرار نگیرد و اشتباهات گذشته را تکرار نکند. 
به نظر می رسد این یادداشت اجرایی نتیجه کار همکارانش در دولت باشد.
واقعاً مشــخص نیســت که رئیس جمهوری که می خواهد با ایران به توافق 
برسد و گفتگو با رئیس جمهور ایران را به عنوان یک مسئله سیاسی مهم در 
ســطح بین المللی تلقی می کند، چگونه به خود اجازه داده است که چنین 
یادداشت تحریمی را امضا کند. پاســخ قطعی به این سوال آسان نیست، اما 

شاید بتوان دو دلیل برای آن مطرح کرد.
اول اینکه ممکن اســت اطرافیان تندرو ترامپ، از جمله وزیر خارجه، وزیر 
دفاع و مشاور امنیت ملی، او را قانع کرده باشند که دولت جمهوری اسامی 
از نظر اقتصادی در وضعیت دشــواری قرار دارد و از نظــر درآمدی، ذخایر 
ارزی و مساله تورم شکننده است. همچنین، در خاورمیانه، به ویژه در غزه، 
لبنان و سوریه، اتفاقاتی رخ داده که از نظر سیاسی و نظامی، ایران به شدت 
ضعیف شده اســت. بنابراین، با توجه به وضعیت کنونی سیاسی، اقتصادی 
و نظامی، ایران تحت فشــار ممکن است امتیازات بیشــتری بدهد و توافق 

زودتر حاصل شود.
دوم اینکه ممکن است ترامپ آنچه را که در مورد کانادا، دانمارک، مکزیک، 
پاناما و کلمبیا انجام داد و ســقف درخواست های خود را از آن ها مطرح کرد 
تا در مذاکرات حدی از انتظاراتش را به دست آورد، در مورد ایران نیز دنبال 
کند. به عنوان مثال، در مورد کانال پاناما که ادعای مالکیت آن را داشــت، 
به لغو قراردادهای دولت پاناما و عدم دریافت عوارض عبور از کشــتی های 
آمریکایی رضایت داد. یا رئیس جمهور مکزیک پذیرفت که ده هزار نیروی 
نظامی در مرز ایالات متحده مســتقر کند تا از عبور مهاجران غیرقانونی به 

آمریکا جلوگیری شود.
اما تفاوت جمهوری اسامی ایران با کشــورهای مذکور و حتی چین و اروپا 
که ترامپ تنش تعرفه ای را با آن ها آغاز کرده، این اســت که بین دو کشور 
یک بی اعتمادی عمیق، طولانی و گسترده وجود دارد. مشخص نیست اگر 
مذاکراتی بین دو کشور آغاز شــود، آیا ترامپ و دولتش از بندهای تحریمی 

اعام شده در یادداشت اجرایی کوتاه خواهند آمد یا خیر.
همچنیــن بر خاف کشــورهای مورد اشــاره، عوامل داخلــی و خارجی 
تأثیرگــذار در داخل و خــارج آمریکا، ماننــد نمایندگان کنگــره و لابی 
صهیونیســتی و همچنین کشورهایی مانند اســرائیل و برخی کشورهای 
پیرامونی ایــران وجود دارند که اجــازه انعطاف لازم بــرای معامله و بده و 
بســتان منطقی را نمی دهند. در حالی که در مورد دیگر کشــورها چنین 

شرایطی وجود ندارد.
اشــتباه ترامپ این بود که قبل از امضای یادداشــت اجرایی سختگیرانه، 
یک گفتگوی اولیه را آزمایش نکرد تا در صورت دشــواری کار، وارد فازهای 
بعدی شــود. بویژه اینکه خود ترامپ بارها اعام کرده بود که هدف او فقط 
جلوگیری از دستیابی ایران به ساح هسته ای است و مقامات ایرانی، از وزیر 
خارجه تا رئیس جمهور، نیز در پاسخ اظهار داشتند که چون کشور به دنبال 

ساح هسته ای نیست، لذا معامله بین دو کشور امکان پذیر است.
ترامپ پس از اتمــام دور اول ریاســت جمهوری اش، در زمان هایی به طور 
مســتقیم و غیرمســتقیم برخی از همکاران خود، مانند بولتون و پمپئو، را 
تندرو و جنگ طلب خوانده بود؛ اما به نظر می رسید که با توجه به شعارهای 
انتخاباتی اش، این بار تحت تأثیر افراد تندرو ماننــد روبیو، وزیر خارجه، و 
وزیر دفاع و مشاور امنیت ملی قرار نگیرد و اشتباهات گذشته را تکرار نکند. 
با این حال، به نظر می رسد این یادداشت اجرایی نتیجه کار همکارانش در 

دولت باشد.
جمهوری اســامی ایران به دنبال مذاکره ای اســت که از تعادل برخوردار 
باشد و بتوان به طور معقولانه ای بده بســتانی صورت پذیرد. در واقع، نوعی 
دیپلماســی منطقی نه تحمیل اراده یک طرف که هیچ گاه کارســاز نبوده 

است.
در وضعیت پیش آمده، باید در داخل سیاســتی هماهنگ و با صدای واحد 
بین دســتگاه های مختلف پیش بــرد و راهبردی بــرای تنظیم وضعیت 
اقتصادی سخت تر تنظیم کرد.این اقدام یا بازی دوگانه ترامپ که حاصلی 
جز بی اعتمادی کامل نداشت، باعث شد جمهوری اسامی ایران مذاکره با 
دولت آمریکا را در بالاترین ســطح بی فایده و خاف منافع ملی اعام کند و 
به نظر می رسد گره روابط دو کشور نسبت به قبل کورتر شده است. اجرای 
بندهای یادداشــت اجرایی ترامپ که خزانه داری آمریکا با دستوری برای 
توقف صادرات نفت ایران آغاز کرد، مشکات اقتصادی جمهوری اسامی را 
بیشتر می کند؛ اما در مقابل، ممکن است تنش های منطقه ای را نیز افزایش 

دهد.
جمهوری اســامی مذاکره با آمریکا را برای همیشــه تعلیق نکرده، بلکه 
به دنبال مذاکره ای اســت کــه از تعادل برخوردار باشــد و بتــوان به طور 
معقولانه ای بده بســتانی صورت پذیرد. در واقع، نوعی دیپلماسی منطقی 
که در گذشته نیز شــاهد آن بوده ایم، نه تحمیل اراده یک طرف که هیچ گاه 
کارســاز نبوده اســت.در وضعیت پیش آمــده، باید در داخل سیاســتی 
هماهنگ و با صدای واحد بین دســتگاه های مختلف پیش برد و راهبردی 

برای تنظیم وضعیت اقتصادی سخت تر تنظیم کرد.
برای شنیدن نظرات چین و روسیه در مورد همکاری یا عدم همکاری آن ها 
و تعیین حد آن، باید مذاکرات با اروپا با ســرعت بیشتری و در فاصله زمانی 
کوتاه تری ادامه یابد. حل و فصل مشکات فرعی و کوچک در روابط با اروپا 
می تواند به اعتمادســازی بهتر کمک کند. به نظر می رسد در آینده نزدیک 
روابط اروپا و آمریکا تیره تر خواهد شــد و اروپا تجربه چهار ســال اختاف 
با ترامپ را دارد، به ویژه اینکه مشــکاتی همچون تعرفه، اختاف در ناتو، 
گرینلند، نوع صلح در اوکراین، رفتار با فلســطینیان و غزه، حقوق بشــر و 
محیط زیست در روابط خود را نشــان خواهد داد. یکی از امیدهای آمریکا 
فعال شــدن مکانیزم ماشه توســط اروپا علیه جمهوری اســامی است تا 

فشارهای تحریمی مضاعف گردد.
باید روندی در پیش گرفته شود که حتی المقدور دو طرف ایرانی و اروپایی 
به توافقاتی برســند و فضایی بهتر برای فعالیت آژانــس بین المللی انرژی 

اتمی بر اساس توافقات انجام شده فراهم گردد تا امکان تفاهم افزون گردد.
البته احتمال نتیجه بخــش بودن گفتگوها با اروپا بدین معنی نیســت که 
مشــکات آمریکا کاهش می یابد یا تحریم ها کاهش می یابند، اما حداقل 
برای جهانیان مشخص خواهد شد که ایران آمادگی دارد مذاکرات مؤثری 
را انجام دهد و به اعتمادسازی بپردازد. همچنین، با جلوگیری از فعال شدن 

مکانیزم ماشه، از تحریم های بیشتر جلوگیری خواهد شد.

یادداشت

 رئیس جمهور با بیــان اینکه آنچه کــه امروز موجب 
رنجش و ناراحتی مردم شده مشاهده برخی زمینه های 
رشوه، فســاد و رانت اســت، گفت: با اجرای طرح ملی 
مدیریت نشانی مکان محور، عاوه بر رفع این معضات 
و تســهیل خدمت رســانی، زمینه جلب رضایتمندی 

مردم نیز فراهم خواهد شد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی ریاســت جمهوری، 
جلسه بررسی چالش ها و راهکارهای توسعه طرح ملی 
مدیریت نشانی مکان محور )GNAF(روز چهارشنبه 

با حضور رئیس جمهور برگزار شد.
مســعود پزشــکیان در این جلســه ضمن قدردانی از 

اقدامات انجام شــده از ســوی دستگاه های 
مختلف از جمله شرکت ملی پست جمهوری 
اسامی ایران برای اجرای طرح بزرگ ملی، 
مهمتریــن هدف دولت از اجــرای این طرح 
را هویت بخشــی به مکان ها با هدف تسهیل 
و تســریع انواع خدمات شــهری، رهگیری 
مبادلات کالا به منظور جلوگیری از احتکار 

و حذف بسترهای رشوه، فســاد و رانت در کشور عنوان 
کرد.

وی افزود: آنچه کــه امروز موجب رنجــش و ناراحتی 
مردم شده مشــاهده برخی زمینه های رشوه، فساد و 

رانت اســت که با اجرای طرح ملی مدیریت 
نشانی مکان محور عاوه بر رفع این معضات 
و تســهیل خدمت رســانی، زمینــه جلب 

رضایتمندی مردم نیز فراهم خواهد شد.
پزشکیان بررسی روندهای موجود، احصای 
موانع و چالش ها و ترسیم چشم انداز مطلوب 
در اجرای طرح ملی »مدیریت نشانی مکان  
محور« را از جمله گام های ضــروری برای برنامه ریزی 
علمی و کارشناســی جهت تحقق اهــداف این طرح 
دانست و افزود: در این مسیر تعیین و بهره گیری از یک 
مدل و ساختار مطلوب و تجربه شده جهانی متناسب با 

اقلیم کشور بسیار راهگشا خواهد بود.
رئیس جمهور همچنین بر لزوم همکاری و هماهنگی 
همه دستگاه های اجرایی بویژه در زمینه ارائه اطاعات 
و داده های لازم بــرای اجرای این طــرح تاکید کرد و 
گفت :  روند تکمیل و اجرای طرح ملی مدیریت نشانی 
مکان محور برای ابتدای سال ۱۴۰۵ هدفگذاری شده و 
بزودی نقش و وظایف هر یک از دستگاه های اجرایی و 

دستگاه های مربوطه در این طرح مشخص خواهد شد.
در ابتدای این جلسه گزارشــی از اقدامات شرکت ملی 
پســت در این طرح ملی، وضعیت آدرس و کد پســتی 

اماکن شهری و روستایی کشور ارائه شد.

دولت

خریدار  سخنگوی دولت در پاسخ به این 
پرسش که دولت چقدر از افزایش نرخ سکه 
و دلار کســب کرده است، گفت: پاسخی که 
به آن باور دارم و در دولت مشــاهده می کنم 
این است که اتفاقاً بیشــترین ضرر را دولت 

می بینند.
فاطمــه مهاجرانــی ســخنگوی دولت در 
پاســخ به این پرســش که تأکیدات مکرر 
دولــت در پیوســتن به کنوانســیون های 
CFT و پالرمو برآیند چه کار کارشناســی 
در ایــن رابطه اســت، اظهار کــرد: یکی از 
شــعارهای این دولت کار کارشناسی بوده 
و قاعدتاً تمــام اقداماتی که در دولت صورت 
می گیرد؛ در راستای بهبود اموری است که 
در دستور کار است، به طور مثال اگر بخش 
خصوصی نتواند مراودات مالی با آن قسمت 
داشته باشد و اگر بانک های ما دچار مسئله 
شوند، با توجه به اینکه سیستم نقل و انتقال 
پول در دنیا چمدانی نیســت و تحت نظام 
بانکداری مدرن است؛ لذا تمام اقداماتی که 
دولت در رابطه با FATF و دو لایحه پالرمو 
و CFT که در دســتور کار دارد، این اســت 
که بانک های ما پولشــویی نمی کنند و ما به 

تروریسم کمک نمی کنیم.
وی در همین رابطه ادامــه داد: مانند همه 
قوانیــن و مقررات کشــور، فقــط دولت به 
تنهایی کار را پیش نمی برد، طبیعتاً دولت به 
عنوان قوه مجریه پیشــنهادات خود را ارائه 
می دهد و ســایر نهادها از مجمع تشخیص 
گرفته تا شورای نگهبان و همچنین از سوی 
مقام معظم رهبری، هر جایی که نیاز باشــد 

نظر خود را ارائه می دهند.
ســخنگوی دولت با تاکید بــر اینکه دولت 
موظف است در راستای بهبود امور اجرایی 
کشــور پیشــنهادهای خود را مطرح کند، 

گفــت: در کارگروه هــای تخصصی دولت 
مباحثی راجع به رابطه تحریم و پیوستن به 
کنوانسیون های FATF مطرح شده است. 
 FATF باید توجه داشت که پیوســتن به
یک موضوع اســت و پذیرفتن لوایح CFT و 
پالرمو موضوع دیگری است و نباید این ها را 
به هم گره زد. با مجموعــه ای از موضوعات 
و مشکات مواجه هستیم که پشت سر هم 
هســتند و گره زدن آنها به همدیگر موجب 

لاینحل تر شدن می شود.
مهاجرانی ادامــه داد: این موضــوع که به 
لوایــح CFT و پالرمو بپیوندیــم از دولت 
خارج شده و در دستور کار مجمع تشخیص 
مصلحت نظام قرار گرفته است. در صورتی 
که ما به این دو لایحه بپیوندیم، این ســوال 
اغلب مطرح اســت که آیــا تضمینی وجود 
دارد -که بــا وجود تحریم ها، پیوســتن به 
این لوایح مفید باشــد- و پاسخ این است که 
هیچگاه هیچ تضمینــی وجود ندارد. ما باید 
به فکر منافع ملی مان باشیم، ما نمی توانیم 
به جهــت اینکه فکر می کنیم از آن ســمت 
تضمینی وجود نــدارد، اقدامی که می تواند 
گره گشــایی از بخش خصوصــی و بانک ها 
داشــته باشــد و منافع ملی کشــورمان را 
تضمین می کند، از آن دست بشوییم. لذا در 
راســتای منافع ملی و در چهارچوب مصالح 
نظام، هر اقدامی برای گره گشــایی از نظام 
اقتصادی مان که لازم باشــد انجام خواهیم 

داد.

شارژ کالا برگ ها در دو نوبت تا پایان 
سال با تخصیص 15 همت

ســخنگوی دولت در رابطه با تأمین بودجه 
کســری ۴۰ درصدی شــارژ کالابرگ ها تا 
پایان سال گفت: ســازمان برنامه و بودجه 

متولی اصلی اســت که بنا هســت برنامه ها 
را بــا بودجه هــای مصوب تنظیــم کند، با 
پیشــنهادهایی که در شــورای هماهنگی 
اقتصادی آمده ۱۵ هزار میلیــارد تومان را 
برای شــارژ کالابرگ ها در نظر گرفته اند که 
پیشنهاد می کنم از رئیس سازمان برنامه و 
بودجه بپرســید که محل دقیق این تأمین 
مالی از کجاســت. من معمولاً به امور جزئی 
دســتگاه ها ورود نمی کنــم و می دانم که 
۱۵ همت برای کالا برگ هــا در نظر گرفته 
شده که تا پایان ســال در دو نوبت عملیاتی 

می شود.
مهاجرانی در رابطه با اطاع رسانی مصوبات 
دولت که بارها از ســوی خبرگــزاری مهر 
پیگیری شده اســت، عنوان کرد: این سوال 
را خبرنگار مهر قباً از مــن در حیاط دولت 
پرســیده بود و در مقدمه جلســه گذشته 
ســخنگویی اعام کــردم که در ســامانه 
داتیک مصوبات دولت قابل مشاهده است. 
مصوبات باید پس از تصویب به جمع بندی 
برســد و قبل از آن اطاع رسانی نمی شود، 
در این سامانه مصوبه ها را در راستای قانون 
شفافیت و دسترسی افراد به اطاعات، قرار 

می دهیم.

بیشترین ضرر از افزایش نرخ سکه و 
دلار نصیب دولت می شود

ســخنگوی دولت در رابطه با سخنان وزیر 
اقتصاد که گفته بود ما طــا زیاد آورده ایم، 
به این پرسش که دولت چقدر منابع از محل 
فروش سکه و طا کسب کرده است، پاسخ 
گفت: پاسخ به این پرسش ها را با هماهنگی 
دســتگاه های مربوطه ارائه می دهم، بسیار 
این ســوال را می پرســند که آیا در افزایش 
قیمت های ســکه، طــا و ارز دولت منتفع 
می شود؟ پاســخی که واقعاً به آن باور دارم 
و در دولت مشــاهده می کنم این است که 
اتفاقاً بیشــترین ضرر را دولت از این جریان 

می بیند.
مهاجرانــی ادامه داد: وقتی قیمت ســکه، 
طا و ارز به طــور لجام گســیخته افزایش 
می یابد، اتفاقی که رخ می دهد این است که 
مردم شاکی می شوند و واقعیت موضوع این 
است که مهمترین پشتوانه هر دولتی مردم 

هستند. 
لــذا اینگونه نیســت که دولت بــه خاطر 
کســب ریال خودش به افزایش نرخ طا 
و ارز دســت بزند، واقعاً آنچــه که حاصل 
می شــود به هیچ عنوان -بــه نفع دولت 
نیســت- اگر بخواهیم بگوییــم که برای 
دولــت مــی ارزد یــا نمــی ارزد؟ حتماً 

می گویم نمی ارزد.
وی در پاسخ به سوالی در همین رابطه که 
دلیل افزایش نرخ ســکه، طا و ارز چیست 
گفت: ما شاهد موج افزایش قیمت بودیم، 
با پایان ســال میادی و روندی که در نوع 
ارائه ارز به وجــود آمــد و از ارز نیمایی به 
ارزی که در بازار مبادله ارز انجام شد شاهد 
افزایش تقاضا بودیم و همچنین روند ارائه 

تغییر کرد.

تاثیرپذیری بازار ارز از
 نوسانات سیاسی

ســخنگوی دولت همچنین نرخ ارز را تحت 
تأثیر موضوعات بیرونی از جمله نوســانات 
سیاسی دانســت و افزود: نوسانات سیاسی 
به شدت بر روی موضوع ارز تأثیر می گذارد 
و در همه دنیا نیز همینطور است، نوسانات 
سیاســی بر ارزش پول ملی و نــرخ ارز رایج 
در بازار می گذارد، جمع ایــن عوامل تأثیر 
خــود را می گذارد.مهاجرانی یادآور شــد: 
خوب است شما اهالی رســانه این موضوع 
را جا بیندازیــد که اعتماد، ناشــی از پیش 
بینی پذیری اســت، وقتی نوسانات قیمتی 
زیاد می شــود، پیش بینی پذیــری از بین 
می رود؛ لذا بی اعتمــادی پیش می آید و در 
چنین شرایطی مردم احساس بی اعتمادی 
می کنند و طبیعی است که دارایی خودشان 
را به دلار یا هرگونه ارزی و همچنین به طا 
تبدیل کنند. برهم خــوردن جریان تقاضا 
موجب افزایش قیمت می شــود.مهاجرانی 
با تاکید بــر اینکه مردم در هر جا احســاس 
امنیت بکننــد در نوســانات قیمت کمتر 
دچار چنین تنش هایی خواهیم بود، عنوان 
کرد: در وقایعی نظیــر وعده صادق ۲، کاماً 
این موضوع مشــخص بود که امور در دست 
است و اتفاقی نیفتاده و شاهد جهش قیمت 
نبودیم و حتی شــاخص بورس مثبت شد. 
این نشان از این دارد که به هر میزان بتوانیم 
بیشتر با مردم گفتگو کنیم و بیشتر با رفتار 
اعتماد ایجاد کنیــم، طبیعتاً می توانیم بازار 
را بهتر مدیریت کنیم.وی با اشاره به سخن 
یکی از اقتصاددانان برنــده جایزه نوبل که 
گفته بود اگر می خواهید اقتصاد را درســت 
کنید اجتماع را درســت کنیــد، ادامه داد: 

اقتصاد و اجتماع به هم ربط دارند.

پزشکیان:برخی زمینه های فساد، رشوه، و رانت موجب رنجش مردم شده است

خریدار  رهبر معظم انقاب اســامی در 
دیدار دانشــمندان، مسئولان و متخصصان 
صنعت دفاعی، با تأکید بر استمرار نوآورانه 
پیشرفت های دفاعی، راهپیمایی ۲۲ بهمن 
امســال را قیام مردمی و حرکت بزرگ ملی 
در زیــر بمباران های رســانه ای دشــمن 
خواندند و بــا تجلیل و تشــکر صمیمانه از 
مردم گفتند: ملت اتحاد خــود را فریاد زد و 
در مقابل تهدیدات مکرر دشــمن، هویت، 
شخصیت، توان و پایداری ایرانیان را نشان 

داد.
 قبل از این دیدار، حضرت آیت الله خامنه ای 
فرمانــده کل قوا بــه مدت یک ســاعت از 
نمایشــگاه اقتدار ۱۴۰۳ که شامل آخرین 
دســتاوردها و توانمندی های دانشمندان و 
متخصصان صنعت دفاعی کشور بود، بازدید 
کردند. در این نمایشگاه تجهیزات پیشرفته 
و فناوری های جدید بــه کار رفته در آنها، در 
حوزه های پدافنــد هوایی، موشــک های 
بالســتیک و کــروز، مهمات هوشــمند، 
فضایی، پهپاد و هوایی، شــناورهای دریایی 

و انرژی به نمایش گذاشته شده بود. 
ایشــان پس از بازدید از نمایشگاه در جمع 
دانشمندان، مسئولان و متخصصان صنعت 
دفاعی با تبریک میاد با ســعادت حضرت 
بقیه الله الاعظم)عج(، نیمه شعبان را حقیقتاً 
عیدی جهانی و بشــری نامیدند و افزودند: 
مژده عدالت، امید به استقرار عدالت و ظهور 
منجی آرزوی همیشگی بشر در طول تاریخ 
بوده و این آرزو بــدون تردید محقق خواهد 
شد.ایشان ۲۲ بهمن را عید بزرگ و تاریخی 
ملت ایران دانســتند و با تبریــک این روز 
تحول آفرین افزودند: در هیچ انقابی سابقه 
ندارد که بعد از ۴۶ ســال ملت در ســالروز 
انقابشــان بــه خیابان ها بیایند و جشــن 

بگیرند.
رهبر انقــاب حضور همه قشــرهای ملت 
و زن و مــرد و کــودک و پیر و جــوان را در 
هوای سرد و ســوزناک، قیام ملی و مردمی 
خواندند و گفتند: مراسم امسال از مهمترین 
و برجسته ترین جشن های سالگرد انقاب 

بود.
رهبر انقاب ســخنان صریح و راهگشــای 

رئیس جمهور در مراسم ۲۲ بهمن را مکمل 
حرکت عظیم ملــت خواندنــد و افزودند: 
رئیس جمهور محترم حرف دل مردم و آنچه 

را لازم بود، بیان کرد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با یــادآوری 
بمبــاران تبلیغاتی و جنگ نــرم موذیانه و 
بی وقفه دشمن علیه صاحبان انقاب یعنی 
»ملت ایران« و علیه قهرمان ۲۲ بهمن یعنی 
»امــام خمینی«،  افزودنــد: ملت در چنین 
شرایطی، به هنگام و فرصت شناس در همه 
شهرها و روستاها به خیابان آمد و حرف ها و 

مواضع خود را بیان کرد.
ایشــان با قدردانی از حضور جوانان شاداب 
در راهپیمایی سراسری ۲۲ بهمن گفتند: از 
اعماق دل به جوانان عزیز دلبســته هستم و 
امیدوارم به فضل الهــی، رحمت خداوند بر 
این ملت گســترش یابد و آینده ای بهتر در 

انتظار این ملت دانا، شجاع و آگاه باشد.
رهبــر انقــاب در ادامــه سخنانشــان، 
نمایشــگاهی را که قبل از این دیدار، بازدید 
کرده بودند، از بهترین و برترین نمایشگاه ها 
دانستند و با تشــکر عمیق از مجاهدت های 
یکایک دانشمندان، متخصصان و مسئولان 

و کارکنان صنایع دفاعی، افزودند: ملت نیز 
باید ممنون این فرزندان توانای خود باشد.

ایشان، مسئله دفاع از ملت و امنیت کشور را 
بسیار مهم خواندند و گفتند: قدرت دفاعی 
ایران امروز زبانزد است، دوستان انقاب به 
آن میبالند و دشــمن از آن در هراسند و این 

واقعیت برای یک کشور، حائز اهمیت است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به دورانی 
که قلدرهــای جهانی اقــام دفاعی مورد 
نیاز کشــور را حتی به چنــد برابر قیمت به 
ایران نمی فروختند، گفتنــد: اکنون همان 
زورگویــان به ایــران میگوینــد تجهیزات 
نظامی نفروش و میان آن »نمی فروشــیم« 
تا این »نفروشــید«، فاصله بســیار زیادی 
اســت که به برکت تاش های دانشمندان 
و ذهن های ورزیده متخصصــان جوان، پر 

شده است.
ایشان پیشــرفت های چشــمگیر دفاعی 
را بخصــوص با توجــه به تحریم مســتمر 
دشمنان،  فوق العاده برشــمردند و گفتند: 
شــرایط صنعت دفاعــی ایــران بگونه ای 
اســت که هر قطعه ای به ما ندهند، جوانان، 

بهترش را در داخل تولید می کنند.

فرمانــده کل قــوا در بخــش دیگــری از 
سخنانشــان در بیان نکاتی درباره ضرورت 
و الزامات استمرار پیشــرفت ها در صنعت 
دفاعــی گفتنــد: پیشــرفت های صنعت 
دفاعی باعث ارتقاء رتبه قدرت دفاعی ما در 
جهان شــد اما این به معنای توقف و قناعت 
به وضع کنونی نیســت؛ چرا که مــا کار را از 
نقطه صفر شروع کردیم و با وجود تاش ها 
و دســتاوردهای فراوان، هنوز در بسیاری از 

موارد با خطوط مقدم فاصله داریم.
ایشــان دســتیابی به خطوط مقدم نظامی 
را برگرفته از دســتور قرآنــی »و اعدوا لهم 
مااســتطعتم من قــوه« -یعنــی آمادگی 
حداکثری و مســتمر در مقابل دشــمن- و 
لازمه دفاع از کشــور در مقابــل بدخواهان 
دانستند و افزودند: پیشرفت ها باید در همه 
بخش هــای نظامی ادامه یابــد. مثاً اگر در 
دوره ای، حدی از دقت برای موشــک ها در 
نظر گرفته بودیم و امــروز نیازمند افزایش 

آن هستیم، این کار باید انجام شود.
رهبر انقــاب، تمرکز بر نــوآوری و متوقف 
نشــدن در ســازوکارهای رایــج را از دیگر 
الزامات پیشرفت صنعت دفاعی برشمردند 

و گفتند: ابتکار و نوآوری، پایان ندارد. البته 
نوآوری به معنی توانایی ســاخت یا تکمیل 
کارهای دیگران نیســت بلکه باید ســراغ 
کارهای انجام نشده و بالفعل کردن امکانات 
شناخته نشده در طبیعت رفت همچنانکه با 
کشف نیروی الکتریسیته، اینترنت و هوش 
مصنوعی دریچه های جدیــدی از علوم به 

روی جهان گشوده شد.
ایشان پیشــرفت واقعی را در گرو نوآوری و 
بکارگیری نیروهای جوان، مؤمن، انقابی، 
دانشمند، توانمند و با اســتعداد دانستند و 
گفتند: ایمان به انسان قوت و توان می دهد 
و او را در صراط مســتقیم باقی نگه می دارد 
و انقابی بودن نیز به معنی باور داشــتن به 
تحول عظیم سیاســی و اجتماعی است که 
به برکت انقاب اســامی در کشــور ایجاد 
شــده اســت.حضرت آیــت الله خامنه ای 
در توصیه ای دیگــر، دانشــگاهها و مراکز 
تحقیقاتی نیروهای مسلح را به سوق دادن 
تحقیقات به ســمت تأمین نیازهای دفاعی 
کشور ســفارش کردند و افزودند: در برخی 
دانشگاهها، همّت اساتید به نگارش و انتشار 
مقاله است و توجهی به این نمی شود که آن 
مقاله چه نیازی از کشور برطرف می کند که 
در مراکز تحقیقاتی نیروهای مســلح از این 

آفت برحذر باشید.
رهبر انقاب در پایان، قــدرت فکر، ابتکار، 
نوآوری و توانایــی تحقیق و ســاخت را از 
نعمت های الهی و درخور شــکر و ســپاس 

قلبی، زبانی و عملی خواندند.
در ابتدای این دیدار وزیر دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مسلح حضور پرشور ملت ایران در 
راهپیمایی ۲۲ بهمن مــاه را مایه قوت قلب 
متخصصــان و دانشــمندان عرصه دفاعی 

کشور برشمرد.
امیر ســرتیپ عزیز نصیرزاده ضمن اشاره 
به روند تحقیقــات، طراحــی و تولید انواع 
تســلیحات پیشــرفته و غافلگیرکننــده، 
گزارشی از دستاوردهای غیرنظامی صنایع 
دفاعی، احداث پارک هــای فناوری دفاعی 
و همچنین مشــارکت علمی صنعت دفاعی 
کشــور با ســایر صنایع دارای فناوری برتر 

بیان کرد.
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 توصیه هایی به متقاضیان دلار
خ ارز نقش مافیا در نوسان نر

یک کارشــناس اقتصادی با بیــان اینکــه ارزش ذاتی دلار نســبت 
مســتقیمی با حجم نقدینگی دارد، گفت: در ســال گذشته نرخ رشد 
نقدینگی و پایه پولی کنترل شد و فروش نفت هم افزایش قابل توجهی 
داشــت؛ بنابراین افزایش قیمت دلار در بازار آزاد در این ســطح عمدتاً 
ناشــی از عوامل سیاسی است.احمد اشــتیاقی، با اشــاره به اینکه اگر 
تنش های سیاســی فروکش کند، ارزش واقعی دلار حــدود ۷۰ هزار 
تومان برآورد می شــود، اظهار کرد: رقم فعلی نرخ ارز بســیار بالاتر از 
ارزش ذاتی است که علت آن به ریسک های سیاسی و انتظارات تورمی 
ناشــی از تشــدید تحریم ها و نااطمینانی از آینده مربوط می شود.این 
کارشناس اقتصادی با اشــاره به نقش مافیای بازار ارز و سفته بازان در 
افزایش نرخ ها گفت: بانک مرکزی به دلیل حفــظ ذخایر ارزی در بازار 
غیررســمی دخالت جدی نکرده است؛ ولی از ســوی دیگر مافیاهای 
اقتصادی و بــازار ارز که از افزایــش نرخ ها منفعت می برنــد، با ایجاد 

تقاضای کاذب برای دلار بر روند صعودی نرخ آن دامن می زنند.
اشتیاقی با بیان اینکه رشــد قیمت دلار در شرایط فعلی علت اقتصادی 
ندارد و صرفا به دلیل مسائل سیاســی رخ داده است، تاکید کرد: خرید 
دلار در این محدوده قیمتی می تواند ریسک  بالایی داشته باشد و مردم 
باید با احتیاط بیشــتری تصمیم گیری کنند.این کارشــناس مسائل 
اقتصادی گفت: مسائل سیاسی و تحریم ها باعث شکل گیری انتظارات 
تورمی و به تبع آن رشد قیمت دلار شده است و متاسفانه در این فضا نیز 
عده ای با ایجاد تقاضای کاذب برای دلار منجر به رشد نرخ ارز می شوند.

وی در پایان بیان کرد: برای کاهش تنش های ارزی راهکارهایی وجود 
دارد که بانک مرکزی و دولت می تواننــد از آن بهره ببرند؛ این راهکارها 
شامل مذاکرات بین المللی، بهبود روابط تجاری و جلوگیری از تشدید 
تحریم ها می شود. البته اســتمرار سیاست هایی نظیر کنترل نقدینگی 

نیز نقش کلیدی در مدیریت بازار ارز دارد.

وزیر تعاون خبر داد
کالابرگ ۵۰۰ و ۳۵۰ هزار تومانی برای هفت دهک 

نخست درآمدی
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اختصاص دو نوبت کالابرگ 
به هفت دهک نخست درآمدی کشور، گفت: به ســه دهک اول هر نفر 
۵۰۰ هزار تومان و به چهار دهک بعدی هر نفــر ۳۵۰ هزار تومان تعلق 
می گیرد.احمد میدری روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در 
پاسخ به ســوال خبرنگاران درباره ارائه کالابرگ الکترونیکی افزود: دو 
نوبت کالابرگ به هفت دهک اول درآمدی اختصاص می یابد؛ به ســه 
دهک اول هر نفر ۵۰۰ هزار تومان و به چهــار دهک بعدی هر نفر ۳۵۰ 

هزار تومان تعلق می گیرد.
وی افزود: حتما یک نوبت پرداخــت کالابرگ پیش از عید انجام خواهد 

شد.

معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد
فرصت سوزی های چند ساله در مدیریت 

FATF ونده ایران با پر
رئیس مرکز اطاعات مالی با اشــاره به گذشــت هفت ســال از تاریخ 
انقضای برنامه اقدام FATF و تردید کشــورهای دوســت و همسو در 
خصوص پرونده ایــران، تأکید کرد: لــزوم تدبیر هرچه ســریع تر این 

موضوع، بیش ازپیش محسوس و ملموس است.

به گزارش مرکز ملی اطاعات مالی، هادی خانی در تشــریح ســوابق 
تعامات کشــور با FATF عنوان کــرد: هنگامی که برنامــه اقدام در 
سال ۱۳۹۶ امضا شد، اقدامات تقابلی علیه کشــور تعلیق و عماً موانع 
تعامات پولی و مالی اشــخاص ایرانی با مؤسســات پولی و مالی سایر 
کشــورها که مرتبط با FATF بود، به مدت سه سال برطرف شد اما بعد 
از پایان زمان ۱۸ ماهه اجرای برنامــه و به تبع آن اتمام تمدید زمانی دو 
ســاله و عدم مدیریت موضوع در داخل کشــور، مجدد اقدامات تقابلی 
علیه کشــور ســاری و جاری شــد.معاون وزیر اقتصاد در ادامه تأکید 
کرد: در زمان امضای برنامــه اقدام، توصیه هــای FATF تقنینی بود 
و اکنون ریســک محور اســت، در آن زمان ارزیابی عملکرد کشورها بر 
مبنای اصاح قوانین و مقررات انجام می شــد و اکنون بر مبنای اثبات 
اثربخشــی اقدامات؛ در آن زمان رژیم صهیونیستی عضو FATF نبود 
و لیکن امروز این رژیم عضو اصلی بــوده و می تواند در تغییرات دوره ای 
رؤســای FATF به عنوان رئیس نیز انتخاب شــود و البته تغییرات از 
این نوع نیز ادامه خواهد داشــت و می تواند فرایند عادی سازی پرونده 

کشورمان با آن نهاد را به مرور زمان سخت تر و هزینه بر تر کند.
وی اضافه کــرد: البته معنای ایــن حرف نباید عقب نشــینی و معطل 

نگه داشتن تصمیم گیری در این  خصوص تلقی شود.
رئیس مرکز اطاعات مالی تأکید کرد: تمرکز این مرکز در طول دو سال 
گذشــته، تاش برای همگرایی داخلی با هدف تعلیق اقدامات تقابلی و 
رفع موانع FATF در تعامات پولی و مالی اشــخاص ایرانی با نهادهای 
پولی و مالی سایر کشــورها در گام نخســت و خروج از فهرست سیاه با 

انجام همه بندهای برنامه اقدام در گام دوم بوده است.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: برابر بیانیه اجــاس اصلی FATF که از 
ســال ۱۳۹۸ تاکنون بدون تغییر مانده است، پذیرش کنوانسیون های 
پالرمو و CFT مقدمه تعامل کشــور با آن نهاد جهــت تعلیق اقدامات 
تقابلی اســت. اینکه برنامه اقدام ۱۸ماهه توافق شد، بیانگر آن است که 
FATF می داند انجام برنامه اقدام، زمان بر اســت؛ هرچند زمان های 
توافق شــده در برنامه اقدام حدود ۳۰ کشور حاضر در لیست های سیاه 
و خاکســتری این نهاد نیز مؤید درک FATF از زمان بــر بودن انجام 

اقدامات است.

وزیر جهاد کشاورزی: 

افزایش قیمت برنج ساختگی و سودجویانه است
وزیر جهاد کشاورزی علت افزایش قیمت برنج در بازار را ساختگی عنوان 
کرد و گفت: همه اقام مورد نیاز مردم در مــاه مبارک رمضان و عیدنوروز 
تأمین شده اســت. غامرضا نوری قزلجه در حاشــیه جلسه هیات دولت 
درباره علت افزایش قیمت برنج، گفت: بــه صراحت می گویم این افزایش 
قیمت متأســفانه ســاختگی بود و از ســوی عده ای محتکر رخ داد.چند 
روزی است با کمک دســتگاه های ذی ربط و تعزیرات بارهای محتکران 
را شناســایی کرده ایم و محصولات نیز به بازار روانه شــده است تا قیمت 
متعادل شــود. اما این افزایش قیمت باوجه و سودجویانه بود.وی درباره 
علت افزایش قیمت ســیب زمینی عنــوان کرد: علت ایــن امر جذابیت 
صادرات این محصول بود که با واردات تعدیل شد و هم اکنون نیز قیمت ها 

در بازار در حال کنترل است و به کمتر از ۳۰ هزار تومان خواهد رسید.

بازار

فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی در شرایطی اخیرا اعام 
کرده که رییس جمهور با تفکیک ایــن وزارتخانه مخالف 
است که نمایندگان مجلس مدعی هستند خانم صادق در 
زمان اخذ رای به مجلس قول پیگیری این موضوع را داده 

اما در حال حاضر این پیگیری مشاهده نمی شود.
 نظر مجموعه دولت این اســت که وزارت راه و شهرسازی 
تفکیک نشــود یا به قولی بخش مســکن در کنار راه باقی 
بماند؛ دســت کم، رییس جمهور مخالف این جداسازی 
است. این موضوع را چند روز قبل وزیر راه و شهرسازی به 
رسانه ها گفت. آن هم در شــرایطی که ۱۸ دی ماه مجلس 

به یک فوریت طرح تفکیک رای مثبت داد.
هفته قبل وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به پرسشی 
در خصوص تفکیک وزارت راه و شهرســازی گفت: هر 
دو باری که موضوع تفکیک وزارت راه و شهرســازی در 
دولت مطرح شــده، رییس جمهور مخالفت شدید خود 

را اعام کرده است.
پیش از آن هم گفته می شــد که رییس جمهور 
از رییس مجلس خواســته تا به دولت در بحث 
تفکیــک وزارت راه و شهرســازی مهلت داده 

شود.
فرزانه صــادق - وزیــر راه و شهرســازی - در 
شــرایطی مخالفت بــا تفکیــک وزارت راه و 

شهرســازی را به رییس جمهور ارتبــاط داده که برخی 
نمایندگان مجلس مدعی  هســتند فرزانــه صادق قبل از 
اخذ رای مجلس و حدود هفت ماه پیش متعهد شــده بود 
که موضــوع تفکیک را پیگیری کند. امــا آن گونه که باید 

پیگیری هایشان را مشاهده نمی کنیم.
با این حال، برخی نمایندگان مجلس با جدیت پیگیر این 
جدایی هســتند؛ موضوعی که از ســال ۱۳۹۶ در دستور 
کار مجلس قرار داشته اما به نتیجه نرسیده است، زیرا در 

دولت ســیزدهم نیز موضوع تفکیک وزارت و 
شهرسازی، خریدار چندانی در دولت نداشت.

در حــال حاضــر آن طــور کــه وزیــر راه و 
شهرســازی گفته است، مســعود پزشکیان - 
رئیس جمهــوری - موضوع بررســی تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی را به ســازمان اداری 

استخدامی سپرده است.
بعضی نمایندگان مجلس، انتزاع وزارت راه و شهرســازی 
را نیاز امروز کشــور می دانند و آن را در اجرای بهتر برنامه 
هفتم توســعه موثر می دانند. احمد جباری ـ عضو هیات 
رییســه مجلــس در این زمینــه گفته اســت: در برخی 
کشــورهای دنیا حتی وزارت هوانوردی نیــز وجود دارد. 
ولی ما در کشــورمان دو وزارتخانه زیربنایی را با یکدیگر 
ادغام کردیم و دچار مشــکات زیادی شدیم. هر دو حوزه 
مغفول ماندند و مســائل مربوط به هر بخش به درســتی 

پیگیری نشد.موافقان جدایی مســکن از راه معتقدند که 
به دلیل تمرکز دولت بر روی ساخت مسکن، وزارت راه از 
حوزه های مربوط به حمل و نقل غافل شده است. مخالفان 
اما می گویند که با این جداســازی، انســجام بین حوزه 

شهرسازی و راهسازی از بین می رود.
محمدمنان رئیســی - نماینده مجلس - درباره مخالفت 
رییس جمهور با تفکیک گفته اســت: اگر قرار بود مجلس 
لزوماً در همه مــوارد با رئیس جمهــور و دولت هماهنگ 
کند، دیگر مجلس محلی از اعراب نداشــت و به شعبه دوم 
دولت تبدیل می شدیم. مجلس مســتقل عمل می کند و 
طرح ها را بررســی کرده و آنچه را که تشخیص می دهد، 
اجرا می کند.به هر ترتیب، در حال حاضر موضوع تفکیک 
وزارت راه و شهرسازی در دســتور کار مجلس قرار دارد و 
۱۶۷ نماینده از ۲۴۶ نماینده با آن موافقت کرده اند. البته 

۶۹ نفر مخالف و ۳ رای نفر نیز رای ممتنع داده اند.

ســازمان فضایی ایران اعــام کرد: از ابتــدای دولت 
چهاردهم تاکنون عملیات عمرانی احداث ایســتگاه 
فضایی چناران بیش از ۱۵ درصد پیشرفت داشته و در 

مجموع این پیشرفت به حدود ۷۰ درصد رسیده است.
به گــزارش ســازمان فضایی ایــران، معــاون وزیر و 
رئیس سازمان فضایی ایران طی ســفری یک روزه به 
شهرهای چناران و ســلماس از روند توسعه و پیشرفت 
ایستگاه های زمینی ســلماس و چناران بازدید و روند 

پیشرفت این پروژه ها را پیگیری کرد.
حســن ســالاریه صبــح چهارشــنبه بــا 
غامحســین مظفری، اســتاندار خراسان 
رضــوی دیــدار و در مورد اهمیــت احداث 
ایستگاه فضایی چناران، به عنوان مهمترین 
ایســتگاه فضایی شــرق کشــور و تعامل و 
همکاری ادارات کل اســتان برای تسریع و 

افزایش شــتاب حداکثری روند توســعه این ایستگاه 

گفت و گو کردنــد و راهکارهــای عملیاتی 
پیشنهاد و بررسی شد.

سالاریه در ادامه این ســفر در محل احداث 
پایگاه فضایی چنــاران حاضر و در جلســه 

کنترل پروژه شرکت کرد.
بنا بر گزارش ارائه شــده از روند پیشــرفت 
پــروژه، از ابتدای دولــت چهاردهم تا کنون 
عملیات عمرانی احداث این ایستگاه بیش از ۱۵ درصد 

پیشرفت داشــته اســت و در مجموع این پیشرفت به 
حدود ۷۰ درصد رســیده اســت. لازم به ذکر اســت 
عملیات عمرانی احداث این ایســتگاه از شــهریور ماه 

۱۴۰۲ آغاز شده است.
در ادامــه این برنامه، رئیس ســازمان فضایــی ایران، 
بعدازظهر امروز با سفر به شهرســتان سلماس از روند 
پیشرفت احداث ایستگاه فضایی ســلماس نیز بازدید 

خواهد کرد.

دولت

فضایی

خریدار  در ۱۰ ماهه امســال در مجموع 
۷۱۹ هزار و ۳۱ دســتگاه خودروی سواری 
تولید شده که نسبت به مدت مشابه پارسال 
۴۸ هزار و ۲۶۲ دستگاه کمتر تولید شده که 

بیانگر افت ۶.۳ درصدی است.
 بررســی آخرین آمار تولید خودرو از سوی 
سه خودروساز بزرگ کشور -ایران خودرو، 
ســایپا و پارس خــودرو- به کدال نشــان 
می دهد که در ۱۰ ماهه امســال در مجموع 
۷۱۹ هزار و ۳۱ دســتگاه خودروی سواری 
تولید شده است که نســبت به مدت مشابه 
پارســال )۷۶۷ هزار و ۲۹۳ دســتگاه(، ۴۸ 
هزار و ۲۶۲ دســتگاه کمتر تولید شده که 

بیانگر افت ۶.۳ درصدی در تولید است.
به گفته کارشناسان، عمده دلیل افت تولید 
خودرو قطعی برق در نیمه نخســت سال و 
محدودیت های تأمیــن گاز و برق در نیمه 
دوم ســال، تغییر مســیر تأمین ارز و البته 
خروج برخی از خودروهــای زیانده از خط 

تولید است.
نکته قابل توجه آنکه تولیــد خودرو در دی 
ماه ۸۳ هزار و ۲۹۱ دستگاه بوده که نسبت 
به آذر ماه رشــد ۱۴.۷ درصدی را نشــان 

می دهد.

افت 5.4 درصدی تولید
 در ایران خودرو

بررســی وضعیت فعالیــت ایران خودرو در 
۱۰ ماه امسال نشان می دهد که این شرکت 
توانسته ۴۲۰ هزار و ۴۳۷ دستگاه محصول 
سواری تولید کند که نسبت به مدت مشابه 
پارســال )۴۴۴ هزار و ۴۷۱ دستگاه( بیانگر 
افت ۲۴ هزار و ۳۴ دســتگاهی معادل ۵.۴ 

درصد است.
در این مدت ۱۳۸ هزار و ۵۴ دســتگاه پژو 
تولید شــده که در قیاس با تولید ۲۳۱ هزار 
و ۸۸۲ دســتگاهی خانواده پژو در ۱۰ ماهه 
پارســال، کاهــش ۴۰ درصدی را نشــان 

می دهد.
۹۸ هزار و ۴۰۴ دســتگاه نیز از گروه سورن 

تولید شــده که در قیاس با ۴۹ هزار و ۵۲۰ 
دســتگاهی این گروه خودرویی در ۱۰ ماه 
پارسال، تولید خانواده ســورن بیش از ۵۰ 

درصد افزایش یافته است.
همچنین در ۱۰ ماهه امسال ۷۳ هزار و ۹۶۸ 
دستگاه دنا تولید شده که در قیاس با میزان 
تولید در مدت مشابه پارســال )۷۱ هزار و 
۴۳۹ دستگاه( رشــد ۳.۵ درصدی را نشان 

می دهد.
تا پایان دی امسال ۱۴ هزار و ۵۸۰ دستگاه 
رانا تولید شده که نسبت به تولید ۱۹ هزار و 
۹۹۶ دستگاه در مدت مشابه پارسال، تولید 

این خودرو ۲۷ درصد کاهش یافته است.
در ۱۰ ماهه امســال ۱۳ هزار و ۲۰ دستگاه 
هایما مونتاژ شده که در قیاس با مدت مشابه 
پارســال )مونتاژ۶ هزار و ۷۳۹ دســتگاه( 

بیانگر افت حدود ۲۲ درصدی است.
ایران خــودرو در ۱۰ ماه امســال ۵۶ هزار و 
۸۰۵ دســتگاه تارا تولید کرده که نســبت 
به مدت مشــابه پارســال )۳۸ هزار و ۶۹۴ 

دســتگاه( رشــد ۳۲ درصــدی را نشــان 
می دهد.

همچنیــن بخش دیگــری به نــام »دیگر 
محصــولات« تعریــف شــده کــه تولید 
ایران خودرو در این بخــش ۲۵ هزار و ۶۰۶ 

دستگاه بوده است.
نکته قابل توجه آنکه در ایــن مدت ۹ هزار 
و ۵۴۶ دســتگاه خودرو تولیــدش ده اما به 
مرحله تجاری سازی نرسیده که این میزان 
به خودروهای ناقص تولیدی اشاره دارد که 
۵ هزار و ۱۶۸ دستگاه آن مربوط به دی ماه 

است.
همچنین ایران خودرو صرفاً در ماه دی ۴۹ 
هزار و ۹۵۱ دســتگاه تولید داشــته که در 
مقایســه با تولید ۴۳ هزار و ۳۶۰ دستگاهی 
در آذر، حکایــت از رشــد ۶ هــزار و ۵۹۱ 

دستگاهی و ۱۵.۲ درصدی دارد.

کاهش 10.3 درصدی تولید در سایپا
سایپا در ۱۰ ماه امســال ۲۱۳ هزار و ۱۳۶ 

دستگاه خودروی ســواری تولید کرده که 
این رقم در مدت مشــابه سال گذشته ۲۳۷ 
هزار و ۷۳۱ دستگاه بوده است. بنابراین در 
این مدت زمانی تولید در این شــرکت ۲۴ 
هزار و ۵۹۵ دســتگاه، معادل ۱۰.۳ درصد 

کاهش یافته است.
در این مدت از خانــواده ایکس ۲۰۰ )تیبا، 
کوئیک و ســاینا( ۱۷۳ هزار و ۵۳۲ دستگاه 
خودرو تولید شــده که در قیــاس با مدت 
مشابه پارسال )۱۹۵ هزار و ۶۳۷( افت ۱۱.۳ 

درصدی را نشان می دهد.
همچنین در ایــن مدت ۴۰ هــزار و ۵۵۲ 
دســتگاه شــاهین معمولی و اتومات تولید 
شــده که در مقایســه با ۱۰ ماهه پارسال 
)۴۲ هزار و ۷۵ دستگاه( بیانگر کاهش ۳.۶ 

درصدی است.
در ۱۰ ماهــه امســال ۲۶ دســتگاه آریــا 
اتوماتیک نیز تولید شــده که ۹ دســتگاه 
از آن مربوط به دی ماه اســت. البته در ۱۰ 
ماه مشابه پارســال نیز تنها ۱۹ دستگاه آریا 

اتوماتیک در این شرکت تولید شده بود.
همچنین ســایپا در صرفاً ماه دی ۲۴ هزار 
و ۴۸۸ دســتگاه تولید کرده که در مقایسه 
با تیــراژ ۲۰ هــزار و ۷۰۷ دســتگاهی آذر 
رشــد ۳ هزار و ۷۸۱ دستگاهیمعادل ۱۸.۲ 

درصدی را نشان می دهد.

ثبات تولید در پارس خودرو
پارس خودرو در ۱۰ ماهه امســال ۸۵ هزار 
و ۴۵۸ دســتگاه خودرو تولید کرده که در 
مقایسه با ۸۵ هزار و ۹۱ دستگاهی که در ۱۰ 
ماهه پارســال، تولید کرده بود بیانگر ثبات 
تولید در این شــرکت اســت؛ در واقع این 
شرکت امسال تنها ۳۶۷ دستگاه معادل ۰.۴ 

درصد بیشتر خودرو تولید کرده است.
در این مــدت ۵۴ هزار و ۲۲۳ دســتگاه از 
گروه Q۲۰۰ در پارس خودرو تولید شــده 
که نســبت به مدت مشابه پارســال با تیراژ 
۶۳ هزار و ۱۶۱ دستگاهی، افت بیش از ۱۴ 

درصدی را نشان می دهد.
همچنین یک هزار و ۲۳۴ دستگاه کوئیک 
معمولی دنــده ای تولید شــده و از مهر ماه 
به این ســو نیز تولید این خودرو صفر بوده 
که به نظر می رســد تولید کوئیک دنده ای 
در این شــرکت متوقف شــده است. در ۱۰ 
ماهه پارســال از این خودرو ۲۱ هزار و ۸۹۰ 

دستگاه تولید شده بود.
همچنیــن در ۱۰ مــاه امســال ۱۲ هزار و 
۴۸۶ دســتگاه از خودروی جدید ســهند 
تولید شده که که این رقم در ۱۰ ماه مشابه 

پارسال ۴۰ دستگاه بود.
در این مــدت ۱۷ هــزار و ۵۱۵ دســتگاه 
ساینا اس نیز تولید شــده است. این خودرو 
در ۱۰ ماه مشابه پارســال هیچ تولیدی در 

پارس خودرو نداشت.
همچنین پارس خودرو صرفــاً در ماه دی ۸ 
هزار و ۸۵۲ دستگاه خودروی سواری تولید 
کرده کــه در قیاس با تولیــد ۸ هزار و ۵۶۳ 
دســتگاه در آذرماه رشــد ۲۸۹ دستگاهی 

معادل ۳.۴ درصد را نشان می دهد.

گردش توپ جداسازی راه و مسکن در زمین مجلس و دولت

پیشرفت ۷۰ درصدی عملیات عمرانی ایستگاه  فضایی چناران

رئیس انجمن انبوه سازان:

تولید مسکن نصف شد
خریدار  رئیــس انجمن انبوه ســازان در 
حالی معتقد به افت بیــش از ۵۰ درصدی 
تولید مسکن در کشور است که افزایش نرخ 
ارز تهدیدی برای نهاده های تولید مسکن و 

قیمت تمام شده است.
 این روز ها رکود بازار مســکن در حالی وارد 
دومین سال خود شده است که رشد نرخ ارز 
هم تهدیدی برای بخــش تقاضا و هم بخش 

عرضه مسکن خواهد بود.  
رشد نرخ ارز بخش تقاضا را با رکود تورمی و 
بخش عرضه و تولید مسکن را با رشد قیمت 

تمام شده مسکن مواجه می کند.  
انبوه سازان مسکن معتقد هستند رکود بازار 
مســکن و افت قابل توجه معامات، باعث 
شده تا رغبت ســازندگان افت و روند صدور 
پروانه ســاختمانی در تهران در سال جاری 
به کمتریــن حد ممکن خود در ســال های 

اخیر برسد.
رکود بازار مســکن در حالی ایــن روز ها به 
دغدغه اکثر فعالان و آگاهــان بازار تبدیل 
شــده که آنها معتقد هســتند ایــن رکود 

معامات منجر به افت شدید تولید مسکن 
شده است.

در حالی بــه روزهای پایانی ســال نزدیک 
می شویم که تولید مســکن در سال جاری 
روزهای خوبی را پشت ســر نگذاشته است 
و انتظار هم نمی رود که تا پایان ســال اتفاق 

مثبتی در این بخش رخ دهد.
ایرج رهبر رئیس انجمن انبوه سازان مسکن 
و ساختمان اســتان تهران در پاسخ به این 
پرســش که حال و روز این روز های بخش 
مسکن و تولید در کشور و تهران به چه شکل 
است؟ گفت: رکود در بازار مسکن از یک سو 
و کمبود نقدینگی و بروکراســی های اداری 
و برخی دستورالعمل ها از سوی دیگر باعث 
شده تا سازندگان و انبوه سازان رغبتی برای 

ساخت مسکن نداشته باشند.

ساخت مسکن در کشور به زیر 300 
هزار واحد مسکونی رسیده است

رئیــس انجمــن انبوه ســازان مســکن و 
ساختمان استان تهران با بیان اینکه تولید 

مســکن در تهران بیشــتر از نصف کاهش 
داشته است گفت: آمار ها را اگر توجه کنید 
ساخت مسکن در کشــور به زیر ۳۰۰ هزار 
واحد مسکونی رســیده است و حتی نسبت 

به سال گذشته به نصف رسیده است.
او در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد 
نباید منتظر اتمام رکود مسکن به این زودی 
باشــیم؟ تاکید کرد: در زمان رونق مسکن، 
سرمایه انبوه سازان ســریعا باز می گردد و 
سازندگان نیز اقدام به ساخت مسکن جدید 
می کنند. اما الان وقتی شاهد رکود در بازار 
مسکن هســتیم انبوه ســازان و سازندگان 
مسکن قادر به فروش واحد های مسکونی و 
تولید مسکن جدید نخواهند شد و سرمایه 

قفل خواهد شد.
رهبــر افــزود: به همیــن دلیــل منحنی 
سینوسی رونق و رکود، مسکن شاید تا یک 
ســال آینده هم در این وضعیت رکود باقی 

بماند.  
رئیس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
خاطر نشان کرد: مســکن حدود یک سال 

است که در رکود تورمی قرار دارد.
او در پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد 
در این دوره رکودی و پاییــن بودن قیمت 
مسکن، متقاضیان مصرفی راحت تر صاحب 
مســکن شــوند؟ تصریح کرد: رکــود بازار 
مسکن باعث شــده قیمت مسکن افزایش 
نداشته باشــد. اما مســکن در پایین ترین 
قیمت خود قــرار نــدارد و همچنان قدرت 
خرید متقاضیان مســکن پایین است و باید 
دولت و بانک ها، سیاســت و برنامه جدیدی 
برای بخش تقاضا و بــالا رفتن قدرت خرید 

ارائــه کنند.رئیــس انجمن انبوه ســازان 
مسکن و ســاختمان که پیشــتر متوسط 
قیمت مسکن در تهران را ۹۰ میلیون تومان 
به ازای هر متر اعام کرده بــود تاکید کرد: 
تداوم رکود بازار مسکن بستگی به وضعیت 
اقتصادی کشــور دارد. مســکن یک عامل 
بسیار تعیین کننده در اقتصاد است و سهم 
۳۰ درصدی مسکن را در اقتصاد کشور دارد.

رهبر گفت: هروقت تعادل بین قدرت خرید 
مردم و قیمت مســکن از بین بــرود، رکود 

شدت می گیرد.



وزیر نفت:
خاموشی برخی نقاط تهران به دلیل کمبود 

سوخت نبوده است
وزیر نفت گفت: خاموشــی هایی که در بخشی از  شــهر تهران به وقوع 
پیوسته، به دلیل نداشتن ســوخت نیروگاه های تامین کننده برق این 
شهر نبوده است.محســن پاک نژاد روز چهارشــنبه در حاشیه حیات 
دولت در جمع خبرنگاران افزود: نیروگاه هایی ماننــد پرند و دماوند و 
نیروگاه هایی که در حاشــیه این شــهر هســتند و تهران را از نظر برق 

تامین می کنند، به لحاظ سوخت در وضعیت کاما مناسبی بودند.
وزیر نفت ادامه داد: شــبکه به هم پیوسته برق سبب می شود در نقاطی 
فرکانس برق افزایش پیدا کنند و سیستم های رولیاژ و رله ها به صورت 

اتوماتیک برق را قطع می کنند.
پاک نژاد گفت: این خاموشی به ویژه در شــرق تهران ربطی به سوخت 

نیروگاهی نیروگاه های حاشیه شهر تهران نداشته است.
وی با بیان اینکه وضعیت، وضعیت بدی نیســت ادامه داد: هر ســال با 
این داستان  ناترازی رو به رو هستیم و موضوعی نیست که مساله ۶ ماه، 
یک سال و یا چهار سال گذشته باشد.وزیرنفت گفت: سال ها است این 
ناترازی وجود دارد و سال ها اســت که محدودیت هایی اعمال می شود 
و با گذر زمان این محدودیت ها بیشــتر می شود و طبیعتا یک مواردی 

ممکن است دست همکاران ما در مجموعه وزارت نیرو نباشد.
پاک نــژاد ادامه داد: به دلیلی بــرودت هوا مصــرف گاز خانگی تا ۶۸۱ 

میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کرد که رکوردی بی سابقه بود. 
وی افزود: وقتی امکان قطــع گاز بخش خانگی را نداریــم، باقی مانده 
گازی که قابلیت تولید دارد بین نیروگاه ها، صنایع و صادرات تقســیم 
می شــود. وزیر نفت خاطرنشــان کرد: بخش کمی بــرای صادرات در 
نظر گرفته می شــود که کمتر از آن را نمی توانیم صــادرات نکنیم زیرا 

مشمول جرائمی می شویم که اعداد و ارقام بالایی هستند.
پاک نژاد گفت: نیروگاه ها به ســمت تنظیم سوخت معادل می روند و ما 
یک سبد ســوخت به نیروگاه می دهیم، یعنی فقط گاز نیست؛ نفتگاز 
هست، گازوئیل هست و باید به گونه ای سوخت مصرف کنند که کاهش 

گاز تحویلی را جبران کنند که بعضا این اتفاق نمی افتد.
وی اضافه کرد: در بهمن متوســط افزون بر ۵۲ میلیــون لیتر گازوئیل 
در روز به نیروگاه ها رســاندیم که در نوع خودش رکورد اســت و سال 
گذشــته این عدد زیر ۳۵ میلیون لیتر بود.وزیر نفت اظهار داشــت: در 
تامین نفت کوره هم به همین ترتیــب و با راه اندازی خطوط لوله جدید 
انتقال فرآورده و با بکارگیری ناوگان جاده پیمای نفت کشور، با افزایش 

این ناوگان تمام تاش هایی که لازم بوده انجام شده است.
پاک نژاد خاطرنشان کرد: البته این موارد در برخی مواقع رخ می دهد، 
سال گذشته در برخی مناطق شمال شرق کشــور گاز قطع شد ما یک 
میزان تولید گاز داریم تولید ما مشخص است اما مصرف لجام گسیخته 

در حال افزایش است.

وی با بیان اینکه ســرمایه گذاری می کنیم و صدها میلیون دلار برای 
توســعه میادین گازی انجام می دهیم، گفت: امــا از آن طرف مصرف 
درحال افزایش است لذا باید تمرکزمان را در کنار افزایش تولید بیشتر 
متمرکز کنیم بر بهینه ســازی مصرف و مدیریت تقاضا تــا ناترازی به 
حداقل ممکن برسد.وزیر نفت افزود: در اردیبهشت ماه امسال زمانی که 
ما نبودیم وزیر نفت وقت آقای اوجی نامه ای را به چند مرجع در کشــور 
ارســال و در آن به صراحت اعام کرد اگر نیروگاه ها از مرداد ماه روزانه 
بیش از ۴۰ میلیون لیتر نفت کوره اســتفاده نکنند، مــا امکان تامین 
سوخت نفت گاز را نداریم.این عضو کابینه دولت چهاردهم بیان داشت: 
این نامه ای صریح و درســت وزیر نفت وقت بوده اســت که براســاس 
مصوبات نهادهای زیرربط که دادند بنا شــد از ۱۰ مرداد ماه نیروگاه ها 

روزانه ۴۰ میلیون لیتر نفت کوره بسوزانند، اما این اتفاق رخ نداد.

وزیر نیرو:
وزانه در کشور  ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر ر

افزایش می یابد
وزیر نیرو گفت: هم اکنون در کشور روزانه در حال احداث و بهره برداری 
از نیروگاه های تجدیدپذیر هســتیم و هفته ای ۲۵ مگاوات به ظرفیت 

انرژی تجدیدپذیر کشور اضافه می شود.
عباس علی آبادی، وزیر نیــرو در آئین امضای تفاهم نامــه وزارت نیرو 
و سازمان صدا و ســیمای جمهوری اســامی ایران که با حضور پیمان 
جبلی، رئیس ســازمان صدا و سیمای جمهوری اســامی برگزار شد 
گفت: صنعت آب و برق تا سال ۱۳۵۷ دستاورد چندانی را کسب نکرده 
بود، این در حالی اســت که امروز افتخارآمیزترین مصنوعات بشــر در 
کشور تولید و ساخته و در رقابت با کشورهای توسعه یافته به دنیا صادر 
می شود.وی ادامه داد: به عنوان مثال هم اکنون همسایه شمالی کشور 
)کشــور روســیه( که به عنوان یکی از ابرقدرت های جهان محســوب 
می شــود، متقاضی دریافت فناوری توربین های گازی از ایران اســت، 
افتخار بزرگی که نیازمند انعکاس شایســته از ســوی صدا و ســیما به 

عنوان رسانه ملی است.
علی آبادی با تاکید بر اینکه ایران در تــراز جهانی این قابلیت را یافته که 
در صنعت آب و برق بدرخشــد، اظهار کرد: کشور در حوزه سدسازی از 
رتبه بسیار بالایی در جهان برخوردار اســت، این در حالی است منابع 
آبی ایران محدود است، اما در حوزه سدســازی و ساخت نیروگاه های 
برق آبی پیشرفت های چشمگیری را به دست آورده ایم و جز کشورهای 
شــاخص به شــمار می رویم.وزیر نیرو با انتقاد از عدم مدیریت مصرف 
بهینه آب و برق افزود: ما در مســابقه تولید و مصرف جــا مانده ایم؛ به 

طوری که تولید افزایش می یابد و همواره مصرف نیز رشد می کند.
وی با اشاره به رشــد ۱۳ برابری تولید برق از ســال ۱۳۵۷ تاکنون ابراز 
داشت: این در حالی است که رشــد جمعیت دنیا ۲.۳ برابر بوده است و 
این امر بیانگر این است که در کشــور ظرفیت سازی بیشتری در حوزه 

تولید برق صورت گرفته است.
علی آبادی به برق رسانی روستایی نیز اشــاره کرد و گفت: تقریباً همه 
روســتاهای با بیش از ۱۰ خانوار، برق رسانی شده اســت. در این میان 
برای عشایر نیز بســته پرتابل برق در نظر گرفته شده است.وی با بیان 
اینکه میزان مصرف برق از ابتدای انقاب اسامی ایران تا کنون ۲۳ برابر 
شده است، ابراز داشــت: چنانچه با همین روند بخواهیم پیش برویم در 
سال آینده با تشدید ناترازی برق مواجه خواهیم بود، این در حالی است 
که برای برون رفت از این امر ۱۴ مگاپروژه تنظیم و تدوین شــده است.
وزیر نیرو تاکید کرد: وزارت نیرو در تولید بــرق برنامه های مختلفی را 
پیش بینی کرده است، اما تمرکز اصلی این وزارتخانه بر مدیریت مصرف 
است؛ شدت مصرف انرژی به عنوان یک شــاخص بین المللی در ایران 
بسیار بالا اســت. این موضوع باید به خوبی تشریح و تبیین شود. شدت 
انرژی حاصل تقســیم دو عدد میزان برق مصرفی و میزان GDP است 

و باید دید که چه میزان از انرژی برای افزایش GDP استفاده می شود.

سقف پرداخت رمزارزها ۲۰۰ میلیون تومان شد
ســقف روزانه درگاه پرداخت صرافی های مجاز رمز ارز از ۲۵ میلیون به 

۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت.
در پی دســتور رییس جمهوری بــه رییس کل بانک مرکــزی، مبنی 
بر ســاماندهی بازار رمزپول هــا )رمزارز( ایــن بانک با ارائــه مجوز به 
صرافی های رمز ارزی که الزامــات را پذیرفته اند، میزان تراکنش روزانه 
آنها را افزایش داد.این افزایش میزان سقف درگاه روزانه به ۲۰۰ میلیون 
تومان شــامل صرافی های رمز ارز مجازی اســت که اخیرا درگاه های 
پرداخت آنها بازگشایی شده اســت.این کارگزاری ها حدود ۵۰ صرافی 
هســتند که الزامات بانک مرکزی را رعایت کرده  و مدارک و مستندات 

مورد نظر تنظیم گر این حوزه را به شرکت شاپرک ارائه کرده اند.
به گفته یک منبع آگاه در بانک مرکزی، تعداد قابل توجه دیگری از این 
کارگزاران در حال ارائه مستندات لازم بوده و بزودی تعداد صرافی رمز 

ارز مجاز بیشتر خواهد شد.
مدیر یکی از صرافی های معتبری که بــه تازگی موفق به دریافت مجوز 
از بانک مرکزی شده اســت در این زمینه اظهار کرد:  بیش از چهار سال 
اســت که در بازار ایران فعالیت داریم و اکنون اطاعات مورد نیاز بانک 
مرکزی را از جمله مشخصات ثبت شرکت، مدیران و افراد دارای امضای 
مجاز، گزارش هــای مالی حسابرسی شــده، جزییات امــور مالیاتی و 

فرایندهای اجرایی و عملیاتی خود را به شرکت شاپرک ارائه کرده ایم.
وی با تاکید بر اینکه ایــن صرافی همواره به رعایــت قوانین و مقررات 
پایبند بوده است، اظهار کرد: ما به عنوان یک پلتفرم مسئول و شفاف از 
سایر صرافی ها نیز دعوت می کنیم تا در راستای ایجاد یک اکوسیستم 
قانونی و مطمئن، اطاعات مورد نیــاز را در چارچوب قوانین و با حفظ 

حقوق و حریم خصوصی کاربران ارائه دهند. 
یک کارشــناس حوزه رمز ارز نیز در ایــن زمینه اظهار کــرد: یکی از 
دلایلی که بانک مرکزی نگاه و توجه ویژه ای به حوزه رمزارزها داشــته 
امنیت و حفظ اطاعات کاربــران بوده و نیاز اســت پلتفرم های فعال 

استانداردهای لازم را در این زمینه رعایت کنند.
ســامان ســالاری تصریح کرد: قطعا زمانی که یک کارگزار رمزپول یا 
صرافی از نهاد تنظیم گر دارای مجوز رســمی فعالیت باشــد، کاربران 
می توانند با اطمینان بیشتر از طریق درگاه های پرداخت آنها خدماتی 

امن تر، شفاف تر و مطابق با قوانین کشور دریافت کنند. 

بانک مرکزی که از ســوی رییس جمهور متولی انحصاری و تنها مرجع 
مجوزدهی، تنظیم گری، نظارت و اباغ دستورالعمل های مورد نیاز در 
حوزه رمز پول اعام شده، تاکید کرده است که تمامی عملیات پرداخت 
و نقــل  و انتقال های مرتبط با رمزپول تحت چارچوب های مشــخص و 
مطابق با سیاست های نظارتی انجام شــده و این بانک به تمام داده ها، 
آمار، اطاعات و اســناد نهادهای فعال در عرصه رمزارزها دسترســی 

مستقیم و دست اول خواهد داشت.

 حراج یک میلیون سکه، قیمت ها
 را کاهش می دهد؟

رئیس اتحادیه طای تهران گفت: طرح پیش فروش یک میلیون سکه 
توســط بانک مرکزی می تواند به کاهش قیمت ها و حباب سکه و ثبات 

بازار منجر شود.
دیروز بانک مرکزی اعــام کرد که قصد دارد یــک میلیون قطعه انواع 
ســکه طا بهار آزادی را در روزهای آینده و با هدف اطمینان بخشی به 

جامعه در جهت مدیریت نوسانات در بازار طا پیش فروش کند.
در این طرح بانک مرکزی قطعات ربع، نیم و تمام ســکه بهار آزادی را به 
متقاضیان عرضه می کند و قطعات مزبور نیز در تاریخ های سررسید به 
صورت فیزیکی تحویل متقاضیان داده می شــود. در این پیش فروش 
هر کد ملی ۱۸ ســال به بالا می تواند برای خرید ســه قطعه ربع سکه یا 
دو قطعه نیم یا یک قطعه تمام ســکه طای بهار آزادی ثبت نام و بستر 
ثبت نام آن از طریق سامانه حراج ســکه مرکز مبادله ارز و طا به آدرس 

Market.ice.ir است.

تأثیر پیش فروش سکه در ثبات بازار
در این ارتباط، نادر بذرافشان رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان 
طا، جواهر، نقره و ســکه تهران با بیان اینکه در روزهای اخیر نوسانات 
بازار ارز داخلی و قبل از آن افزایش انس طــای جهانی، باعث افزایش 
ناگهانی و نســبتاً کاذب قیمت ســکه و طا شــد، گفت: بازار نسبت به 
این تغییرات واکنش خاصی نشــان نداد و روند خــود را حفظ کرد. در 
واقع برخاف سال های گذشته که افزایش قیمت ها باعث التهاب تقاضا 

می شد، این بار بازار آرام و عادی بود.
وی افزود: طرح پیش فروش یک میلیون ســکه توسط بانک مرکزی 
در مرکز مبادله ارز و طای ایران گامی مثبت ارزیابی است؛ این اقدام 
باید هر چه سریع تر به مرحله اجرایی برسد تا از نوسانات بازار کاسته 
شــود چراکه می تواند به کاهش قیمت ها و حباب ســکه و ثبات بازار 

منجر شود.

حباب سکه کاهش یافت
بذرافشان به حباب ســکه اشــاره کرد و گفت: در روزهای اخیر حباب 
ســکه از ۶ میلیون تومان به ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسید، ولی 
اکنون به ۱۱ میلیون تومان کاهش یافته اســت که باز هم بالاست. این 
افزایش ناگهانی حباب سکه ناشی از نوسانات شدید بازار است که انتظار 

می رود با عرضه مناسب و کنترل دقیق بازار ارز اصاح شود.
رئیس اتحادیه طای تهــران تاکید: در صورت انجــام اقدامات مؤثر از 
ســوی بانک مرکزی همچون پیش فروش یک میلیون سکه و افزایش 
حراج ها و کنترل نرخ ارز، می توان شاهد کاهش قیمت ها و ثبات بیشتر 

بازار در روزهای آینده بود.
گفتنی است طبق اعام ســخنگوی مرکزی مبادله از روز یکشنبه )۲۸ 
بهمن ماه( زمان ثبت ســفارش برای متقاضیان شرکت در پیش فروش 
یک میلیون قطعه سکه طا آغاز می شــود و تا روز سه شنبه )۳۰ بهمن 
ماه( فرصت شــرکت در این پیش فروش وجود دارد. با این حال کسانی 
که قباً در سامانه حراج ســکه ثبت نام نکرده اند و قصد دارند از طریق 
پیش فروش خرید انجام دهند، از امروز می توانند از طریق سامانه حراج 

سکه مرکز مبادله، ثبت نام و احراز هویت خود را انجام دهند.
در این پیش فروش، هر سه نوع ســکه با ضرب سال ۱۴۰۴ خواهد بود و 
هر کد ملی بالای ۱۸ ســال، این امکان را دارد که یا سه قطعه ربع سکه 
ضرب، ۱۴۰۴ یا دو قطعه نیم ســکه ضرب ۱۴۰۴ و یــا یک قطعه تمام 

سکه ضرب ۱۴۰۴ را در پیش فروش خریداری کند.
موعد تحویل سکه ها در سه بازه زمانی ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۴- ۳۱ مرداد 
ماه ۱۴۰۴ و ۳۰ مهر ماه ۱۴۰۴ خواهد بــود و نرخ هایی که در این پیش 
فروش اعام می شــود، به دلیل آنکه موعد تحویل آن آینده اســت بی 

شک خیلی جذاب تر از نرخ های بازار خواهد بود. 
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 ۲ راهکار برای فرونشاندن عطش خرید

کوچ سرمایه های خُرد به سمت صندوق طلا

خریدار  در روزهای اخیــر و همزمان با افزایش 
قیمت طا در بازار جهانی و ایران، بازار ســرمایه 
با هجوم گســترده خریــداران به ســمت خرید 
واحدهــای ســرمایه گذاری صندوق هــای طا 

مواجه شده است.
بازدهی عجیب طا در روزهــای اخیر و افزایش 
لحظه ای قیمت آن ســبب شــده تا بخشــی از 
خریــداران در بازار ســرمایه، به ســمت خرید 
واحدهای ســرمایه گذاری صندوق های بورسی 
طا روی بیاورند تا برخی ریســک های نگهداری 

طای فیزیکی در خانه ها را پوشش دهند.
برخی ناظران این اقدام مردم را هیجانی و ناشــی 
از تجربه سال های گذشــته از نوسان در بازارهای 
پولی و مالی می دانند و آن را واکنش شــهروندان 

برای حفظ دارایی ارزیابی می کنند.
این روزها فعالان بازار ســرمایه شاخد خروج پول 
حقیقی از بازار ســهام و صندوق های درآمد ثابت 
و کوچ نقدینگی بــه صندوق های بورســی طا 

هستند.
این پول حقیقی بیشتر از حوزه سهام و بخصوص 
صندوق های با درآمد ثابت جابجا شــد به طوری 
که که صرفا در معامــات روز ۲۱ بهمن، نزدیک 
۵۰۰ میلیارد تومان از صندوق های با درآمد ثابت 
خارج و بخش مهمی از آنهــا به صندوق های طا 
منتقل شد.در معامات چهارشنبه هفته گذشته 
)۱۷ بهمن( نیز ۳ هــزار میلیارد تومان به صندوق 
های طا منتقل شــد که به نظر می رسد بخشی 
از منابع آزاد شــده از ۲۰۰ همتی بود که ســال 
گذشته اوراق گواهی سپرده با نرخ سود ۳۰ درصد 
از منابع خرد مردم و کان ســرمایه گذاران جمع 
آوری کرده بود.بر اســاس آخرین بررسی ها، طی 
چهار روز معاماتی اخیر بیــش از ۴ هزار میلیارد 
تومان پول خرد حقیقــی از صندوق های درآمد 

ثابت خارج شده است.
جدول بررســی بازدهی »صنــدوق های گواهی 
ســپرده کالایی طــا« حاکی از رشــد عجیب 
سرمایه این صندوق ها طی یک ساله اخیر دارد و 

در مواردی تا ۱۱۴ درصد هم رسیده است.
همچنین نقشه بررسی ســوددهی صندوق های 
طا در بورس طی هفته هــای اخیر، پررنگ ترین 
ســبز بازار ســرمایه را به این نــوع از صندوق ها 
)گواهی سپرده کالایی طا( اختصاص داده است.

طلا بخریم یا واحدهای سرمایه گذاری 
صندوق های طلا؟

بررســی ها حاکی از بازدهی تا ۱۰۹ درصدی طا 
در یک سال گذشــته تا نیمه بهمن امسال است 
که تقریبا با بازدهی یونیت های ســرمایه گذاری 

صندوق های طا برابر است.
اما برخی موارد مانند افــت قیمت طای مصنوع 
در زمان فروش، ریســک نگهداری طا در منزل، 
تفاوت فاحش قیمت خرید با فروش طا و مواردی 
از این دســت در مقابل مزایایی چون قیمت کاما 
برابر صدور و ابطال یونیت های ســرمایه گذاری 
صندوق هــای طا، به روزرســانی قیمت فروش 
واحدهای ســرمایه گذاری صنــدوق ها با قیمت 
طای فیزیکی، نرخ صفــر مالیاتی برای صندوق 
های بازار سرمایه و نرخ ریسک صفر نگهداری آنها 
سبب شده تا کارشناسان تمایل بیشتری به خرید 
صندوق های طا در برابر مصنوعات طا )طای 

فیزیکی( نشان دهند.
رســول رحیم نیا کارشــناس صندوق های طا 
درباره بازدهی صندوق های طا در بازار سرمایه 
گفت: صندوق طــا ارزش خــود را از دو فاکتور 
اساســی شــامل نرخ انس جهانی طا و نرخ دلار 
دریافت می کند؛ در ماه های اخیر نوسان شدیدی 
در انس جهانی را شــاهد نبودیم ولــی نرخ دلار 
نوســانات شدیدی داشــته است و ســبب شد تا 

استقبال از بازار طا افزایش یابد.
وی ادامه داد: مســأله دیگر این بود که بازارهای 
جایگزین هم شرایط مناسبی ندارند و استقبال از 
بازار طا را افزایش داد و ســبب شد تا نقدینگی از 

بازار سرمایه خارج شود و به بازار طا برود.
کارشناس بازار سرمایه افزود: بحث های سیاسی 
و بین الملل و اقدامــات ترامپ پس از ورود به کاخ 
سفید هم اســتقبال از بازار طا را تشدید کرد؛ از 
ســوی دیگر چند ماهی اســت که مردم به خرید 
طاهای با مقیــاس کوچــک روی آورده اند که 
قرار است ســپر تورمی باشــد ولی پلتفرم های 
فروش آناین طا دغدغــه و نگرانی برای فعالان 
اقتصادی کشور ایجاد کرده است. با وجود ادعای 
این پلتفرم ها که مدعی فــروش طای فیزیکی 
هســتند، اما خطر خالی فروشی در این پلتفرم ها 

وجود دارد.

برخی پلتفرم های فروش آنلاین طلا، 
خالی فروشی می کنند

رحیم نیا تصریح کرد: پلتفرم ها بر اساس تجربه به 
این نتیجه رسیده اند که تنها بین ۲۵ تا ۳۰ درصد 
از خریداران طا از پلتفرم هــا، متقاضی دریافت 
طای خریداری شده هستند و بقیه برای دریافت 
طا مراجعــه نمی کنند که خطر خالی فروشــی 
طا را افزایش می دهد. یکی دیگر از ریسک های 
پلتفرم های فروش آناین طا این اســت که اگر 
قیمت طا ریزشی باشــد، مردم به سمت دریافت 
پول های خود بروند و از آنجایی کــه این پلتفرم 
ها، نقدینگی لازم برای پوشــش تقاضای مردم را 
ندارند، سبب ایجاد بحران شدید بی اعتمادی به 

کسب و کارهای مشابه خواهد شد.
وی تأکید کرد: مردم از بســتر صندوق های طا 
اقدام به ســرمایه گذاری کنند چون به هیچ وجه 
خالی فروشــی نیســت و ملزم بــه عرضه طای 
فیزیکی معادل ســرمایه وارد شــده به صندوق 

هاست.
وی افــزود: امکان ۲۴ ســاعته شــدن معامات 
صندوق های طا وجود دارد و نــرخ مالیاتی آنها 
و همچنین ریسک نگهداری فیزیکی این کالا در 

منزل، صفر است.
رحیم نیا از دیگــر مزایای صندوق هــای طا را 
دریافت کارمزد بســیار پایین عنوان و اظهار کرد: 
در زمان فروش یونیت هــای صندوق طا، دقیقا 
معادل قیمت آن در بازار بــه دارندگان واحدهای 

سرمایه گذاری صندوق طا بازگردانده می شود.

سرمایه گذاری در صندوق های با درآمد 
ثابت بهتر است یا صندوق های طلا؟

کارشــناس صندوق های بورســی در خصوص 
مقایسه سرمایه گذاری در صندوق های با درآمد 
ثابت و صندوق های طــا تصریح کرد: هر کدام از 
این صندوق ها درجات ریســک پذیری متفاوتی 

دارند مثا برخی افراد ریســک پذیــر، صندوق 
طا می خرند اما افراد ریســک گریز و عاقه مند 
به داشتن درآمد ماهانه، از صندوق های با درآمد 
ثابت اســتقبال می کنند که از نرخ ســود سپرده 

بانکی، بیشتر است.
وی یادآور شد: همواره تورم از سود سپرده بانکی 
بالاتر است ولی صندوق های با درآمد ثابت، سود 
بیشتری از نرخ سود ســپرده بانکی به مشتریان 
خود ســود می دهند. ضمن اینکه صندوق های 
درآمد ثابت مانند بانک ها نیست که بعضا به بازی 
پانزی روی می آورند ولی در صندوق های درآمد 

ثابت، واقعا دارایی مورد نظر، وجود دارد.

عرضه گواهی و پیش فروش سکه برای 
فرونشاندن عطش خرید

عطش خرید ســکه و طا اعــم از فیزیکــی و یا 
صندوق های ســرمایه گذاری بورســی و حتی 
پلتفرم، بانک مرکزی را بر آن داشــت که از هفته 
آینده پیش فروش یک میلیون قطعه ســکه بهار 

آزادی آغاز کند.
این کار در راســتای اطمینان بخشــی به جامعه 
در جهت مدیریت نوســانات در بازار طا صورت 
می گیرد و قرار اســت در این طــرح قطعات ربع، 
 نیم و تمام سکه بهارآزادی را به متقاضیان عرضه 
کند و قطعات مزبور نیز در تاریخ های سررسید به 

صورت فیزیکی تحویل متقاضیان می شود.

شرایط شرکت در پیش فروش
برپایه این گزارش، زمان ثبت نــام و واریز وجه از 
یکشنبه )۲۸ بهمن( الی شنبه )۳۰ بهمن( است. 
هر کد ملی ۱۸ سال به بالا ســه قطعه ربع سکه یا 
۲ قطعه نیــم یا یک قطعه تمام ســکه طای بهار 

آزادی است
قطعات مزبور در تاریخ های سررســید به صورت 
فیزیکی تحویل متقاضیان می شود. محل ثبت نام 
و واریز وجه در سامانه حراج سکه مرکز مبادله ارز 

و طا به آدرس Market.ice.ir است.

گواهی سکه مرکزی بزودی انتشار می یابد
همچنین بانک مرکــزی در ادامه تمهیدات خود 
در راســتای مدیریت بازار طا و طبق جزء ســوم 
بند ب ماده )۴( قانون بانــک مرکزی و همچنین 
ایجاد امکان مدیریت ریســک و اطمینان بخشی 
در جامعه، طرح انتشــار گواهی ســکه مرکزی را 

به زودی در دستور کار قرار می دهد.
در این طرح دارندگان گواهی سکه امکان فروش 
گواهی خــود را در هــر زمان تا تاریخ سررســید 

خواهند داشت.
براساس این گزارش، »شــیوه نامه گواهی سکه 

مرکزی« به زودی اعام می شود.

سخن پایانی
هرچند جابجایی پــول در بازار ســرمایه بهتر از 
خروج پول حقیقی از بورس اســت که بازارهای 
مــوازی را متاطم تر می کند اما ســوالی که باید 
متولیان بورس به آن پاســخ دهند، این است که 
صندوقهای طا یا صندوقهای درامد ثابت چقدر 
کشــش این حجم از نقدینگی را دارند و آیا ورود 
پول به بازار دارایی های غیــر نقدی به منزله پول 
پرقدرتی که تورم را تشدید می کند، نخواهد بود؟

سوخت

رییــس هیئــت مدیــره انجمن 
صنفی ســی ان جی گفت: انتظار 
جایــگاه داران این بود کــه آنچه 
در ج  لسات شــورای گفت وگوی 
دولــت و بخش خصوصــی نهایی 
شده و مورد تأیید سازمان حمایت 
بوده، بدون ســنگ اندازی مجدد، 
در هیئت وزیران تصویب و سریعا 
ابــاغ شــود. محســن جوهری، 
رییس هیئت مدیره انجمن صنفی 
ســی ان جی در جمع خبرنگاران 

اظهــار داشــت: صدها 
جایــگاه ســی ان جی 
در اعتــراض بــه عدم 
پرداخــت حــق العمل 
کارشناســی شده سال 
نهــاد  ۱۴۰۳ توســط 
رسمی تعیین نرخ دولت 

یعنی ســازمان حمایــت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان علیرغم 
نزدیکی به پایان سال، نصب شده 
و در واقــع جایــگاه داران با نصب 

بنرهای اعتراضی اعام 
نمودنــد در صورت عدم 
پرداخــت حــق العمل 
کارشناسی شــده، قادر 
به ادامه فعالیت شــبانه 
روزی با تمــام ظرفیت 
ههای  یگا جا نیســتند.
ســی ان جی بــا نصــب بنرهای 
اعتراضی در صدها جایگاه سی ان 
جی، خواستار پرداخت کامل حق 
العمل ســال ۱۴۰۳ مطابق اعام 

نظر ســازمان حمایت، کمیسیون 
انرژی مجلس، شــورای گفتگوی 
دولت و بخــش خصوصــی و نیز 
کمیسیون  صورتجلســه  آخرین 
اقتصادی دولت شــده اند؛ چراکه 
در غیر این صورت، قادر به فعالیت 
شــبانه روزی بــا ظرفیــت کامل 
نخواهند بود و ناگزیر به کاســتن 
نیروی انســانی مکفــی، تعطیلی 
برخی شــیفتها و کاهش ظرفیت 

تولید هستند.

انتقاد جایگاه داران CNG از عدم تصویب حق العمل ۱۴۰۳

قاببازار مالی  روزنامه سراسری صبح ایران
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